

បណ្ណាល័យឯកសារកម្ពុជា

BMI0019

សម្ភាសន៍ជាមួយឈ្មោះ ម៉ឺយ សុត អាយុ៥៦ឆ្នាំ ភេទប្រុស

មុខងារខ្មែរក្រហម: កសិករ

មុខងារបច្ចុប្បន្ន: កសិករ

ស្រុកកំណើតនៅ ភូមិកោកខ្ពស់ ឃុំរួងជ្រៃ ស្រុកបាត់ដំបង ខេត្តបាត់ដំបង
សព្វថ្ងៃរស់នៅ ភូមិក្បាលស្ពាន ឃុំមាំឡៃ ស្រុកមាំឡៃ ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ

ថ្ងៃទី១៥ ខែតុលា ឆ្នាំ២០១០

សម្ភាសន៍ដោយ: ឡង ដានី

០១:៤១:៤១

៣៣ទំព័រ

ដានី : ដំបូងខ្ញុំសុំស្គាល់ឈ្មោះ ពូ ឈ្មោះអីដែរ?

សុត : ខ្ញុំឈ្មោះ ម៉ឺយ សុត

ដានី : ចុះឈ្មោះកាលពីឪពុកម្តាយដាក់ឲ្យឈ្មោះអី?

សុត : នៅតែ ម៉ឺយ សុត ដដែល

ដានី : ពូសព្វថ្ងៃអាយុប៉ុន្មានហើយ?

សុត : អាយុ៥៦ឆ្នាំ

ដានី : សព្វថ្ងៃរស់នៅក្នុងភូមិ ឃុំ អីដែរ?

សុត : ភូមិក្បាលស្ពាន ឃុំមាំឡៃ ស្រុកមាំឡៃ ខេត្តបន្ទាយមានជ័យ

ដានី : ប្រពន្ធពូកាត់ឈ្មោះអីដែរ?

សុត : ឈ្មោះ ឆ្លូន រ៉េត

ដានី : ហើយកាត់អាយុប៉ុន្មានដែរ?

សុត : ប្រពន្ធខ្ញុំអាយុ៥៧ហើយ

ដានី : ពូមានកូនចៅប៉ុន្មាននាក់ហើយ?

សុត : កូន៤នាក់

ដានី : ស្រីប៉ុន្មាន ប្រុសប៉ុន្មាន?

សុត : ស្រី២ ប្រុស២

ដានី : ពូសព្វថ្ងៃប្រកបរបរធ្វើអីដែរ?

សុត : សព្វថ្ងៃធ្វើចំការ នឹងស្រែ

ដានី : ពូស្រុកកំណើតពូនៅណាដែរ?

សុត : ភូមិគោកខ្ពស់ ឃុំរុងជ្រៃ ស្រុកបាត់ដំបង ខេត្តបាត់ដំបង ។

ដានី : ឪពុកម្តាយពូគាត់ឈ្មោះអីខ្លះទៅ?

សុត : ឪពុកខ្ញុំ ម៉ឺយ សុន ។

ដានី : ចុះម្តាយ?

សុត : ហេង នាង ស្លាប់អស់ហើយស្លាប់ទាំងពីរនាក់ ។

ដានី : ស្លាប់ឆ្នាំណា?

សុត : ម៉ែខ្ញុំស្លាប់៧៧ ឪពុកខ្ញុំស្លាប់៧៤ ។

ដានី : គាត់ឈឺអីដែរ?

សុត : គាត់ឈឺជំងឺស្នាម ម្តាយឈឺដែរគាត់ឈឺជំងឺចាស់ជរា ។

ដានី : ពូមានបងប្អូនបង្កើតប៉ុន្មាននាក់?

សុត : បីនាក់ខ្ញុំ

ដានី : ស្រីប៉ុន្មាន ប្រុសប៉ុន្មាន?

សុត : ស្រីមួយ ប្រុសពីរ ស្រីបងកេ ខ្ញុំនេះប្អូន៣ ។

ដានី : ចុះពូរៀនសូត្រដល់ថ្នាក់ណា?

សុត : ជំនាន់យើងកាលប្តឹងវាទៅជនបទខ្ញុំរៀនបានត្រឹមថ្នាក់ទី៧ ។

ដានី : ចុះចប់ពី៦៦ ទៅពូទៅណាទៀត?

សុត : មកធ្វើស្រែទូទៅពូនៅឯភូមិគោកខ្ពស់ប្តឹងឯង ។

ដានី : ធ្វើស្រែរហូតដល់ពេលណាទៅ?

សុត : ធ្វើស្រែរហូតដល់ពេលសង្រ្គម៥ឆ្នាំ សង្រ្គម៧០ ដល់៧៥ ។

ដានី : ចេញពីដូរឆ្នាំណា?

សុត : ខ្ញុំមែនទែនខ្ញុំចេញពី៧៣-៧៤ ម៉ោ ដាក់៧៤ ទូរវាច្បាស់ ។

ដានី : កាលប្តឹងមូលហេតុអីបានចេញ?

សុត : ពេលនោះយើងមានសង្រ្គម៥ឆ្នាំ ដល់ពេលអញ្ចឹងយើងចេញពីដូររបស់យើងទៅរកស៊ីនៅ
កន្លែងក្រុងវិញ(ស្តាប់មិនបាន) ដល់ពេល៧៥ នេះគេរើសកងចល័ត ដល់រើសកងចល័ត
អញ្ចឹងទៅ ខ្ញុំទៅយើងក៏គេទូទៅតាមផ្នែកប្តឹងទៅ អញ្ចឹងកងរបស់យើងជាយុវជនគេអត់ទូ

នៅជាមួយម៉ែខ្ញុំទេ គេបំបែកហើយណាស់ គេបំបែកយើងក្នុងឆ្នាំ៧៥ ហ្នឹងបញ្ចប់ សង្គ្រាម
យើងមិនចូលសម័យ៣ឆ្នាំ អញ្ចឹងគេបំបែកយុវជនទូទៅនៅផ្សេង ម៉ែៗ ទូទៅផ្សេងអត់ទូ
នៅជុំគ្នាទេ ដាក់តាមផ្នែកៗ យុវជនដាក់តាមយុវជនទៅ ។

ដានី : បាទ!

សុត : អញ្ចឹងខ្ញុំមកនៅកន្លែងព្រៃធំ ព្រៃសុទ្ធមែន?

ដានី : ព្រៃនៅណាទៅ?

សុត : នៅម៉ូយើងគេហៅថា កាតហេតុៗ ក្នុងយើងនេះក្នុងនៅបរិលយើងនេះនៅម៉្ងា ហ្នឹង គេ ហៅ
ថ្នាក់ក្រលាំងព្រៃសុទ្ធមែន ហើយនៅត្រង់ហ្នឹងនៅជាមួយភូមិមូលដ្ឋានគេនោះណាស់
មូលដ្ឋានសុទ្ធតែជើងចាស់ពីឆ្នាំ៧០ ម៉ែនៅទទួលខុសត្រូវរួមយើងនៅហ្នឹង នៅទទួលខុស
ត្រូវរួមយើង នៅហ្នឹងមានបងៗយើងនិស្សិតសាស្ត្រាចារ្យ បញ្ញាជនអីដែលចេះដឹងមែន ទូ
តែអ្នកចេះដឹងចាប់ ពីកំរិតថ្នាក់ទី៧ទៅគេយកមកដាក់កន្លែងហ្នឹង រហូតដល់បាក់ខូប បាក់ អង ។

ដានី : អញ្ចឹង! ម៉ែចបានគេដាក់ចឹង?

សុត : អត់ដឹងដែរ! ឃើញម៉ែគេដាក់ចឹងហ្នឹង ខ្ញុំយកទៅពីនេះគេយកម៉ែពីក្រុងម៉ែ ដល់អញ្ចឹងនាំ
គ្នាការបិតពូថៅម្នាក់មួយៗ ម៉ែគេទូទៅពលកម្មកាប់ចំការ ភាគច្រើនទាំងអស់និស្សិត ហើយ នឹង
សាស្ត្រាចារ្យដែលសុទ្ធតែអ្នកជាន់ខ្ពស់មែន ។

ដានី : ហើយយ៉ាងម៉េចទៅ?

សុត : ដល់ពេលយើងនេះទៅវាមានកម្មាភិបាល គេម៉ែក្របក្រងយើង ប៉ុន្តែសកម្មាភិបាលហ្នឹង
ក៏សុទ្ធតែបងប្អូនយើងដែរ ។

ដានី : បងប្អូនពូដែរ?

សុត : បាទ! បងប្អូនខ្ញុំដែរហ្នឹង ។

ដានី : ម៉ែចទៅអញ្ចឹង?

សុត : បាទ! ដល់អញ្ចឹងគេទូទៅយើងក្របក្រងកម្មាភិបាលនៅហ្នឹង សំរាប់ខ្លួនឯងនឹងនិស្សិតហើយ ខ្ញុំមាន
និស្សិតអីនិស្សិតថ្នាក់ទី៧ អញ្ចឹងបងប្អូនដែលជាកម្មាភិបាលដែលមិនចេះអក្សរសោះ គេទូ
យើងទៅក្របក្រងកម្មាភិបាលនៅហ្នឹងដើម្បីធ្វើការងារ ។

ដានី : មានប៉ុន្មាននាក់នៅហ្នឹង?

សុត : ប្រហែលជា១០០ នាក់សុទ្ធតែនិស្សិតហើយនឹងសាស្ត្រាចារ្យ ហើយខ្ញុំកាលហ្នឹង មាន
អាយុ២១ ពេញអាយុយើងទើបរៀនចប់ដែរយើងមិនទាន់ភ្លេចនៅឡើយ ខ្ញុំចេះស្តាប់បាន បារាំង

ព្រោះនិស្សិតនៅទីនោះសុទ្ធតែអ្នកចេះបារាំងរលាយ គ្មានអ្នកចេះអង់គ្លេសទេ និស្សិតជំនាន់ហ្នឹង
បើគេនិយាយម៉ៅបើថាចង់គេឈឺចាប់អីមួយគេនិយាយ ម៉ៅយើង
ស្តាប់បានស្តាប់បានបញ្ហាហ្នឹង ដល់អញ្ជឹងបងៗ ដែលទើបម៉ៅគាត់ឃើញខ្ញុំចេះដែរ ហើយខ្ញុំ
ទទួលខុសត្រូវមួយផ្នែកចំពោះអ្នក ដែលមិនចេះអីសោះនៅក្នុងកងចល័តហ្នឹង ដល់អញ្ជឹងអា
កម្មាភិបាលអត់ចេះអីទេ ដូចជាប្អូនខ្ញុំ ទើបម៉ៅពីអាមេរិកវាកម្មាភិបាលដូចគ្នា អាហ្នឹងវា
ដឹងមួយបង្កើតរបស់ខ្ញុំអាហ្នឹងមិនចេះអក្សរសោះ នៅក្នុងព្រៃសរសេរតាមព្រៃតែអក្សរ
វាស្អាតណាស់ រៀនក្នុងថ្នាក់អក្សរវាស្អាតណាស់ តែសរសេរអត់ចេះនិយមន័យវា
សរសេរខុស ដល់អញ្ជឹងវាខ្មាសដឹកនាំ ។

ដានី : ដឹកនាំហ្នឹងធ្វើអីខ្លះទៅ?

សុត : ដឹកនាំត្រូវការចំការ ដាំដំណាំ ដាំពោត ដាំសណ្តែក ដាំចេក ដាំអំពៅដល់អញ្ជឹងកាប់បានដី ចំនួន
ជាប់ប្រហែល៥០ហិចតា ហើយដូចច្នោះយើងដាំម្លប់ ដាំតាំងពីស្រូវ យើងរៀន
ប៉ុណ្ណឹងយើងដឹងដែរ វាអត់មានបច្ចេកទេសអីទេពួកវាហ្នឹង តែយើងមានវិធីសាស្ត្រយើង
យើងពិភាក្សាគ្នា ពីចិត្តទាំងអស់គ្នា តើធ្វើអីដើម្បីយើងបើកការពិភាក្សានេះ ដល់អញ្ជឹង
ពួកនោះវាយលំយើងអ្នកចេះមួយ ប៉ុន្តែយើងគេថាយើងអ្នកចេះដែរ ប៉ុន្តែយើងមាន
បង្កើតខាងនោះដែរគេមិនអាច ។

ដានី : ដូចជាពូមានសាច់ញាតិធ្លាប់ធ្វើ?

សុត : បាទ!មានសាច់ញាតិខាងលើ ប៉ុន្តែយើងដួប់ខាងក្រោមដែរ ជៀសវាងការកាប់សម្លាប់ យើង
យើងស្អប់បំផុតអំពើកាប់សម្លាប់ ដល់អញ្ជឹងអ្នកដែល១០០នាក់ហ្នឹងសុទ្ធតែ សាស្ត្រាចារ្យ
គាត់ឲ្យអនុសាសន៍យើងថា ឥឡូវយើងត្រូវដាំដំឡូងៗមីសម្រាប់ពេលយើង អត់
អាទំនាបៗយើង ដាក់ស្រូវទៅយើងទៅស្មើស្រូវពីខាងលើម៉ៅ ហើយឲ្យទៅធ្វើ
សេដ្ឋកិច្ចទៀតទំនាក់ទំនងទៀត យើងអ្នក១៧មេសាមែនប៉ុន្តែយើងមានខ្លួនបង្កើតថ្នាក់
មូលដ្ឋាន ដូច្នោះគេកំណត់ថាខ្ញុំនេះថ្នាក់មូលដ្ឋានតែម្តង ។

ដានី : កាលហ្នឹងសាច់ញាតិពូ គេធ្វើខាងអី?

សុត : គេខាងកម្មាភិបាលខាងចលនា ឬក៏ខាងគណៈសហករណ៍ឬក៏ធ្វើការចៅហ្វាយស្រុក តាវ៉ៃ អី
វិនដែលគេយកទៅវ៉ៃចោលនៅសម័យពាណិជ្ជកម្មហ្នឹងសុទ្ធតែបងប្អូនខ្ញុំទាំងអស់ តាវ៉ៃ ហើយតា ប៉ុន
តាភោក សារី ថ្នាក់តំបន់ម្តងសុទ្ធតែបងប្អូនខ្ញុំទាំងអស់ ។

ដានី : អ៊ូ!តាភោក សារី ខ្ញុំធ្លាប់ឮឈ្មោះគាត់ដែរ?

សុត : បាទ!សុទ្ធតែយកទៅវិវេចនាទាំងអស់ ពីដើមគេអត់ហៅតាតមទេ គេហៅតាកោតសារី ហើយ
តាវែហ្នឹងពូខ្ញុំ ពូដីដូនមួយ ។

ដានី : ដល់ពេលអញ្ជើញពូមានខ្លួនបង្អែក?

សុត : បាទ!មានខ្លួនបង្អែកបានគេឲ្យគ្រប់គ្រងកម្លាំងសាស្ត្រាចារ្យ ហើយធ្វើយ៉ាងណាណែនាំគេ ឲ្យគេ
ចេះធ្វើការដើម្បីចិញ្ចឹមជីវិតកសាងជីវិតរបស់ខ្លួន ។

ដានី : ហើយម៉េចទៀតទៅ?

សុត : ដល់ពេលអញ្ជើញយើងធ្វើបាន យើងដាំអំពៅបាន ដាំដំឡូងបាន ដាំពោតបាន ពោតស
ពោតក្រហមដាំបានទាំងអស់ ។

ដានី : បាទ!

សុត : ល្អា ត្រលាច សណែក ត្រសក់ គ្រប់យើងដាំបានទាំងអស់ គ្រប់លទ្ធផលបន្ថែមដែល យើងធ្វើ
គឺវាមានអ្នកឯកទេសរបស់វាច្បាស់លាស់ទាំងអស់ ទាំងអស់ម៉ឺនពួកហ្នឹងចេះ ទាំងអស់
ដល់អញ្ជើញអ្នកណាផ្នែកដាំថ្នាំជក់ដាំថ្នាំជក់ ថ្នាំជក់យកអាណេខ១ លេខ២ទៀត
ដើម្បីយកទៅដុតផ្គុំ គេលើ កុំឲ្យគេថាយើងខ្ជិល ហើយអាទី២អ្នកសម្រាប់ធ្វើជ្រូលធ្វើអី
ធ្វើកេះធ្វើអាឡាំង សម្រាប់ៗ បេះថ្នាំបួសសម្រាប់ដាក់ស្ករសហ្នឹង ឲ្យមានគ្រប់ផ្នែកទាំងអស់
យើងធ្វើបានមែន ។

ដានី : ១០០ នាក់ជាងហ្នឹង?

សុត : បាទ!យើងធ្វើបាន ដូច្នេះបន្ថែមតាំងពីចេក តាំងពីតាឡូង តាំងពីពោត តាំងពីត្រលាច ល្អា
យើងធ្វើបានទាំងអស់ រាប់ម៉ឺនរាប់សែនក្រុមយើងធ្វើបានសម្បូរព្រៃខ្លះអីយើងធ្វើ រោង បាទ!
អញ្ជើញយើងមានស៊ីគ្រប់គ្រាន់ ។

ដានី : កាលហ្នឹងក្រុមរបស់ពូបានហូបចុកគ្រាប់គ្រាន់ទេ?

សុត : បាទ!អត់មានដឹងអ្នកណាថាអត់ដឹង បាទ!តាំងពី៧៥ រហូតដល់៧៧ យើងអត់ដឹងថាយើង
អត់មាន អីហូបដឹង ។

ដានី : អញ្ជើញអើកម្លាំង១០០ នាក់ហ្នឹងនៅជាមួយពូតាំងពី៧៥ រហូតដល់៧៧?

សុត : បាទ!នៅរហូតទល់មក៧៧គឺនាំម៉ៅជាមួយទ័ពវាអស់ ។

ដានី : ចុះបញ្ហាអ្នកផ្នែកចំរៀងគេអត់ធ្វើអី?

សុត : ពេលដែលរៀតណាមចូលម៉ៅអញ្ជើញយើងអត់ដឹងអ្នកណាម៉េចទេណា តែលីស្ករថាអ្វីរៀត
ណាម ចូលមកហើយ យើងចេះតែរត់ម៉ៅម៉ឺនគោក្របីយើងរាប់ រយក្បាល

គោក្របីរបស់យក្សាលព្វក ខ្ញុំអាស័ មានពារីនីក្នុងចិត្តផ្សេង គឺមិនបាច់
ទៅហូបអីទេគឺថាចិត្តមាន់ ទា ក្រៀវខ្លួនឯង អត់មានពិបាកយកពីណាម៉ែទេ ។

ដានី : ចុះពូដល់ពេលកាលជំនាន់៧៧-៧៨ហ្នឹងគេមិនចាប់ៗអើ តារោក សារី តារាអាយ័ព្វមាន
ដឹងទេ?

សុត : ដឹង

ដានី : បាទ!ចុះអត់មានប៉ះពាល់ដល់ពូទេ?

សុត : អត់ទេ គេចាប់ៗតារោក សារី កាល៧៧-៧៨គេចាប់តែ រោក សារី កម្មាភិបាលគេ ដាក់
ម៉ៅពីរក្នុងភាគ ក្នុងភាគមួយគេហៅក្នុងភាគនិរតី ក្នុងភាគពីរគេហៅក្នុងភាគ បញ្ជីមមកដាក់នៅ
ពាយ័បយើងនេះ ក៏ប៉ុន្តែគ្រាន់តែគេមកដល់ភ្នាមយើងជ្រៃភ្នាម យើង
ហៅប្រជុំទាំងអស់យុវជនទាំងអស់ដែលមកនៅក្នុងកម្មាភិបាលរបស់យើង ហើយយើងកុហក
ប្រវត្តិរបស់យើងតែម្តង ។

ដានី : ដើម្បីអី?

សុត : ដើម្បីឱ្យរួចខ្លួនទាំងអស់គ្នា ព្រោះបងប្អូនបើក្រៅពីខ្ញុំបងប្អូនគេយកទៅវិចារទាំងអស់
អត់ទុកទេ ។

ដានី : ពូច្រាបអញ្ជឹងដែរ?

សុត : ហ្នឹងហើយ ដូច្នោះខ្ញុំហ្នឹងដែលពេលនេះគេវិចារទាំងអស់ដូចគ្នា ដូច្នោះយើងត្រូវរក វិធីសាស្ត្រ
យ៉ាងម៉េចដើម្បីឱ្យរួចខ្លួនទាំងអស់គ្នា អញ្ជឹងលាក់ប្រវត្តិរបស់ អត់មានបងប្អូន ណាច្រាប
១៧មេសាសុទ្ធសាធម៌ ។

ដានី : ដល់ពេលហ្នឹងពូច្រាបថាពូ១៧មេសាដែរ?

សុត : ១៧មេសា

ដានី : គេជឿដែរ?

សុត : ជឿ គេជឿព្រោះពួកហ្នឹងម៉ែអត់ដឹងអីដឹង ។

ដានី : ពួកហ្នឹងអត់ដឹងតែពួកអ្នកក្របីគ្រងគេ គេជឿដែរ?

សុត : គេជឿ ពួកហ្នឹងតាសនអី អីណាអី ម៉ៅពីខាងគណៈស្រុកគេម៉ៅពីខាងនិរតី ។

ដានី : អ្វី!មកជួប ស្គាល់ពូ?

សុត : មកជួបនៅហ្នឹង ស្គាល់នៅហ្នឹង ។

ដានី : ឈ្មោះអី?

សុត : ឈ្មោះតាសនមួយ ហើយចៅហ្វាស្រុកកេនោះឈ្មោះអីកេទេភ្នំចំហើយ ដល់ពេលកេម៉ែ កេ អត់ហានទម្លាក់យើងទេ កេឲ្យប្រជាជនរើស កេមកដល់កេធ្វើម៉ែធ្វើការពួកកេម៉ែ៥ - ៦ នាក់ មកកន្លែងនេះនៅដាច់ដោយឡែកពីប្រជាជន ដល់អញ្ជឹងកេមកដល់កេប្រជុំថាឲ្យ ជ្រើសរើសតើ កម្មាភិបាលដែលដឹកនាំហ្នឹងធ្វើអំពើអ្វីខ្លះទៅលើយើង កេឲ្យអនុម័តដល់ ហ្នឹងកេថាកម្មាភិបាល ដែលចាស់ដែលខូចម្នាក់នោះទៅបាត់ហើយ ។

ដានី : អ្នកណាកេកាលហ្នឹង?

សុត : ឈ្មោះស្អីរត់ទៅបាត់ហើយ ដំនាន់ហ្នឹងវាសុទ្ធតែខូចខិលប៉ុណ្ណឹងនៅសុទ្ធតែអ្នកដែលត្រូវកេ សម្លាប់ចោលទាំងអស់ កេឲ្យជ្រើសរើស ។

ដានី : ដល់អញ្ជឹងកេជ្រើសរើសអ្នកណា?

សុត : កេជ្រើសរើសខ្ញុំដដែល ។

ដានី : កេឲ្យធ្វើប្រធានកងចល័តទាំង១០០ នាក់ហ្នឹងឬកេឲ្យគ្រប់គ្រងអីទៀត?

សុត : ហ្នឹងហើយកេឲ្យគ្រប់គ្រងម៉ែន គ្រប់គ្រងដដែល ។

ដានី : កេហៅកងចល័តអីកាលហ្នឹង?

សុត : កេហៅកងចល័តស្រុក៧០ ។

ដានី : ស្រុក៧០ ហ្នឹងឥឡូវកេហៅស្រុកអីកេ?

សុត : ឥឡូវកេហៅស្រុកបរិល

ដានី : ស្រុក៧០ កេហៅស្រុកបរិលហ្នឹង?

សុត : បាទ! ពីដើមគ្មានអ្នកណាហៅស្រុកបរិលទេ កេហៅស្រុក៧០ ។

ដានី : កាលមុនហ្នឹងតាយ៉ែកាត់អ្នកនៅ?

សុត : តាយ៉ែកាត់៦០ - ៧០ ។

ដានី : ពេលកេចាប់កាត់ទៅពួកខាងនិរតី ខាងបញ្ជីមម៉ែឈ្មោះតាអី យាយ?

សុត : ឈ្មោះយាយ សន អ្នកគ្រប់គ្រងចល័តស្រុកនោះ ។

ដានី : ហើយគណៈស្រុកយើង?

សុត : ហើយគណៈស្រុកយើង កាលមុនជួបកាត់នៅឆ្នាំ៧៤ នៅ១១៣ ។

ដានី : កាត់ឈ្មោះអីដែរ?

សុត : ឈ្មោះតាអេន

ដានី : ខាងហ្នឹងខ្ញុំអត់ស្គាល់ទេ ខ្ញុំស្គាល់ខាងព្រះនេត្រព្រះ ឈ្មោះយាយចែម យាយចែមកាត់ម៉ៅ ខាងនិរតីដែរ?

សុត : យាយចែមកាត់ម៉ៅខាងនិរតី ។

ដានី : យាយចែមកាត់ម៉ៅខាងនិរតី យាយចែមគេស្គាល់ ដល់ពេលអញ្ជឹងយើងស្គាល់ដល់អញ្ជឹង យើងស្គាល់តាមគេដែរ?

សុត : កាលហ្នឹងមានតែយាយ ចែម ហើយនឹងតាមមែមៗខ្មៅ ។

ដានី : តើឥឡូវកាត់នៅណា?

សុត : នៅឥឡូវ១៣ហ្នឹង តែមិនស្លាប់បួរសំទេឥឡូវកាត់ចាស់ហើយ

ដានី : ឥឡូវ១៣នៅខាងស្រុកម៉ាឡៃយើងដែរ?

សុត : អត់ទេស្រុកសំពៅលូន ។

ដានី : អញ្ជឹងកាត់អត់អីទេ កាត់អ្នកគ្រប់គ្រង?

សុត : ខ្ញុំមិនដឹងដែរព្រោះខ្ញុំនៅឆ្ងាយ អត់ដឹងរឿងហេតុអីទាំងអស់ ។

ដានី : ចុះពូមានដែលបានជួយនិស្សិតបញ្ញារីនដែលម៉ៅនៅក្នុងកងពូ ពូមានដែលបានជួយសង្រ្គោះ ពីណាឲ្យរួចពីការគេចាប់ ពូមានបានការពារអី?

សុត : ឥឡូវខ្ញុំនិយាយៗ ទៅតាមការជាក់ស្តែងអំពីសម័យនោះៗ កន្លែងខ្ញុំអត់មានអ្នកណាចាប់អី សោះ ព្រោះរាយការណ៍លើខ្ញុំ ខ្ញុំរាយការណ៍ថាអត់មានអីអត់ហើយ គេថាមួយខែគេ ឲ្យរាយការណ៍មួយម្តងតែនរណាដែលគេហៅថាមិនធ្វើការ ហើយរាយការណ៍គឺថាបស់ យើងល្អទាំងអស់ល្អ វាស្របទៅតាមលទ្ធផលដែលយើងធ្វើបានទាំងអស់ ព្រោះលទ្ធផល ដែលយើងធ្វើបានដូចជាអ្នកណាចង់បានថ្នាំ អ្នកណាចង់បានស្ករដែន អ្នកណាចង់បានស្ករ ពាង អ្នកណាចង់បានស្ករសអី ហើយអ្នកណាចង់បានចេក តំបន់ណាខ្លះចង់បានអីគឺយើង ដ្តល់ឲ្យទាំងអស់ ប៉ុន្តែយើងបួររបស់ យកមកប្រើប្រាស់នៅក្នុងកន្លែងយើង ហើយបើ ថាចង់បានស្ករដូរគ្នាម៉ាសំពៅ ដូចថា៥គោន ទៅ៥គោនម៉ៅប៊ិនបានអញ្ជឹងអត់ឲ្យទេ វាចង់ ស៊ីរបស់យើងៗ អត់ឲ្យទេ ខ្លួនទីពឹងខ្លួនអ្នកណាធ្វើ ប៉ុន្តែបានប៉ុន្តែស៊ីត្រង់ហ្នឹង ។

ដានី : ចុះនៅក្នុងក្រុមពូជាន់១០០ នាក់កាត់ខ្ញុំប្រឹងប្រែងធ្វើការទាំងអស់គ្នា ឬមានអ្នកមានបញ្ហា ដែរ?

សុត : អត់ដែលមានទេ ឈឺក៏ពិតមែនតែយើងមានពេទ្យ យើងមានសង្គមកិច្ចយើងមានពេទ្យ ស្មើពីខាងលើម៉ៅ យើងស្មើម៉ៅគ្រប់ពេលអត់ឲ្យមានបញ្ហា ។

ដានី : ចុះការហូបចុកអីម៉ៅបានយើងហូបបាន ហូបអីប្តីហូបបបរ?

សុត : ខ្ញុំដូចជាមិនដែលហូបបបរដង ព្រោះគេថាឲ្យហូបបបរពេលដែលវាម៉ៅអញ្ជឹងបបរឲ្យហែង
ស៊ីទៅ បបរ បឺនតែហែងទៅវិញអញស៊ីបាយ គេដូរហូតដូចថាចៅហ្វាយស្រុកគេចង់
បានអង្ករឫនាន ៣គោន យើងសុំអង្ករចំនួន៤០ បារឲ្យទៀត ។

ដានី : ចុះគេអត់ថាអីទេ?

សុត : អត់ទេ ចុះអាហ្នឹងយើងធៀបថាបបរដ្ឋាសំបូរ បើយើងធ្វើមិនបានដូររបស់យើង យើងស៊ី
របស់យើងទៅ ។

ដានី : ចុះអត់មានថាអេស៊ីប្រជាជនគេហូបអត់នេះ?

សុត : អត់ទេ!យើងឲ្យដែរ ពេលដែលគេស្នើសម្រាប់ប្រជាជនបួសសម្រាប់អ្នកដទៃ យើងឲ្យទៅឲ្យ ពាក់
កណ្តាលប្តីក៏ជាន់ពាក់កណ្តាលទៅឲ្យទៅគេ ដោយយើងមិនយកអារម្មណ៍ទេ របស់ណា ដែលយើង
អត់យើងយកទៅដូរវិញ យើងឆ្ងាតដែលយើងមិនឆ្ងាតគេអត់នៅបើយើងមិន ឆ្ងាតជាប់យើង
ជាប់ប្រជាជនទៀត ។

ដានី : បាទ!ចុះអ្នកដែលក្នុង១០០ នាក់ហ្នឹង មានអ្នកណាដែលឆ្ងាត៧៧៧ រត់មកតាមពូ ហើយនៅ
ស្រុកយើង?

សុត : នៅនេះដូចអត់មានទេ!ទៅ ៧៧៧មកនេះនៅក្នុងខ្ញុំម៉ៅច្រើនដែរ ដូចអ្នករឹម ដូចអាម៉ៅ ម៉ៅដូច
ច្រើនដែរ ក៏ប៉ុន្តែគេឡើងទៅអាមេរិកទាំងអស់ពួកហ្នឹង គេបបួលដែរតែយើងអត់ ទៅ ទៅទាំង
អស់ជាប់ប្រហែលជិត១០០ នាក់ ។

ដានី : កាលហ្នឹងរត់មកជាមួយពូច្រើន?

សុត : រត់មកទាំងអស់ រត់មកព្រំដែនទាំងអស់គ្នា ប៉ុន្តែគេចេះគេៗនេះយើងដែរហ្នឹង គេថាបង
ឯងតាម ទៅប្រទេសទី៣ ព្រោះខ្ញុំមិនស្គាល់ប្រទេសទី៣ដូចគេ គេៗរៀនខ្ពស់ជាងយើងគេ
ដឹងជាងយើង អស់ ខ្ញុំថាអញទៅមិនរួចទេណា យើងមិនដឹងថាគេទៅត្រួសៗ អានេះ
ជាកម្មរបស់យើងទេណា ។

ដានី : ពូខ្ញុំចង់ដឹងបន្តិចពី៧៧៧ រត់យ៉ាងម៉េចពេលរត់ដំបូងពេលយួនចូលម៉ៅ ម៉េចមូលហេតុអី បាន?

សុត : ពេលលឺថាអ៊ុយនុយ៉ែនម៉ៅហើយ យើងចេះតែនាំគ្នារត់ទៅៗមានគោមានក្របីទៅនោះ រត់កាត់
ភ្នំទៅនោះ ឆ្លងកាត់វាល១០ ទៅគេហៅពួនក្នុងទៅពីដូរទៅម៉ង ពេលទៅហ្នឹងឆ្លងស្ពានធំ ភ្នំកន្លង
ឆ្លងកាត់ដូរជាតិលេខ១០ ទៅ ទាំងគោក្របីចេះតែដើរទៅហើយ ។

ដានី : មូលហេតុអីបានជាយើងរត់ ពូខ្លាចអីគេ?

សុត : យើងមិនដឹងៗ ថាការកាប់សម្លាប់អីម៉ែចយើងមិនដឹងទេណា គេថាអានេះប្រើលក្ខណៈ
អ្នកខ្លះគេចេញដែរ ស្រីៗខ្លះចេញដែរតែអ្នកកងចល័តគេចាស់ទេណា ដែលចេញពីកង
ចល័តខាងក្នុងម៉ោ អ្នកម៉ោខ្លះគេទៅវិញ ប្រសិនជាម៉ោទាំងអស់មិនតិចទេ មិន១០០
នាក់ទេជាប់១០០០ នាក់តែអ្នកទៅវិញជាងទៅ៤ភាគ ហើយខ្ញុំធម្មតាធ្វើមេគេដង ត្រូវ
តែហើយទោះជាលំបាក ម៉ែចក៏ត្រូវតែម៉ោដែរ រងអង្គការគេហៅរងអង្គការ ។

ដានី : ចុះស្ថានភាពពេលរត់ហ្នឹងយ៉ាងម៉េចដែរ ពូជ្ជការលំបាកយ៉ាងម៉េចហើយពូនៅកងចល័ត
ដដែល ឬក៏មានការផ្លាស់ប្តូរទៅជាកងទ័ពវិញយ៉ាងម៉េច?

សុត : បាទ! ដល់ពេលម៉ោហ្នឹង ម៉ោដល់យើងជ្រលងពួយហ្នឹងៗ គេយកគេហៅមិនដឹងថ្នាក់ណាគេ
ហៅៗដូចយើងនៅក្រោមដូចថាតាដល ឈ្មោះដលគេធ្វើមេកងចល័តធំ នៅខាងការ
ដ្ឋានធំនៅជុំវិញ ស្រុក៧០ ចេះតែហៅម៉ោឡើងម៉ោសំឡូតៗ គេហៅយុវជន យុវនារី
ទាំងអស់ឡើងមកសំឡូតវិញ ម៉ោដល់គេឲ្យដាំបាយស៊ីហើយគេបើកអារុធារដើម្បីទប់ទល់
រៀតណាមទប់ទល់យួនរត់ទៅណាទៀតឥឡូវរត់ដល់អង្គការហើយ ដល់ពេលហ្នឹងហើយយើង
ចាប់ផ្តើមត្រៀមអារុធារស្លាប់ មិនមានទាំងអស់គ្នាទេណាស៍១០ នាក់មានអារុធារដើម
ដល់ពេលនេះហើយព្រឹកឡើងគេឲ្យ ម៉ោកនៃដងទង់យើងៗ នៅជិតដីក្រែង នៅស្រុក
សំឡូតហ្នឹង ឲ្យមកសម្រាកនៅខេត្ត សម្រាក ធ្វើដូចកងទ័ពអញ្ជឹងប៉ុន្តែអត់មានអារុធារ
មានអារុធារតែមួយដើមក្នុងមួយក្រុម មួយក្រុមមាន តែមួយនាក់ហ្នឹង អ្នកណាមេក្រុម
គេមានទៅ ដូចខ្ញុំកាលហ្នឹងគេឲ្យធ្វើមេកងមានមួយដើមដែរ ។

ដានី : ហើយម៉ែចទៅ?

សុត : ដល់ពេលអញ្ជឹងគេឲ្យរៀនសូត្រទៅ មេកងពលគេហៅរៀនសូត្រគេអត់ស្គាល់មុខទេ តែគេ
ព្រោះគ្នារវាច្រើនគេឲ្យរៀនសូត្រគេណែនាំអញ្ជឹង ហើយគេឲ្យម៉ោចុះមកប្រយុទ្ធ ឲ្យម៉ោ ប្រយុទ្ធ
ត្រូវ ឲ្យម៉ោប្រយុទ្ធខាងជើងដូរជាតិលេខ១០ ហ្នឹងក៏កងមជ្ឈឹមគេនោះណាមាន
រថក្រោះទៅវិទៅខាងបាត់ដំបង ហើយយើងនេះចុះទៅខាងជើងដូរ ជាតិលេខ១០ នៅម្តុំ
យើងនេះគេហៅ (ស្តាប់មិនបាន) ហើយកាំភ្លើងអត់មានទេ ដូច្នោះគេថា ធម្មតាអ្នកកេន
ឈូបស្តាប់ឲ្យច្បាស់គឺយើង ទាំងអស់គ្នាយើងមិនមែនធ្វើប្រធានឈូបទេ ដូច្នោះប្រធាន
ឈូបគេថា ១ដើមឲ្យបាន១០ ដើម ឲ្យបាន២០ ដើមឲ្យបានក្របក្តា ។

ដានី : បាទ! ធ្វើម៉េចទៅឲ្យបានក្របក្តា?

សុត : វិវិធីខ្លាំងហើយយកមកដោះស្រាយខ្លួនឯង នេះជាពាក្យប្រដៅរបស់គេណាស់ អញ្ជើងយើងក៏ធ្វើ តាមគេ
មេរៀនហ្នឹងទៅ ដំបៅនេះមានមេរៀនគេ មេរៀនគេសុទ្ធតែពួកនិរតិទាំងអស់ ដូច តាងតែមួយ
ប្រធានវ័រនៅនោះ ហើយមួយទៀតឈ្មោះតាឆនៗ ប្រធានតំបន់គេហ្នឹង ។

ដានី : តំបន់ណា?

សុត : ជាប្រធានតំបន់៣ ប៉ុន្តែពួកមេរៀននិរតិទាំងអស់ហ្នឹង ។

ដានី : ពួកក្រោយ?

សុត : ពួកក្រោយហើយ ពួកខ្ញុំមុនគេចាប់អស់ហើយ ហើយអានេះសុទ្ធតែពួកមេរៀនក្រោយហើយ មាន
ប្រធានគេឈ្មោះតាឆន ហើយនឹងតាងតែមួយប្រធានយោធាតំបន់ ប៉ុន្តែយើងមកនៅ នេះយើង
ជាអ្នកយោធាមួយក្រុមដែរ ។

ដានី : កាលហ្នឹងពេលប្រយុទ្ធមានការពិបាកប្តូរក៏ស្រណុកកាលហ្នឹង?

សុត : អាជ្ញាធរប្រយុទ្ធហ្នឹងទី១ វាពិបាកហើយ ទី២ អាគាររស់នៅដែលយើងសម្រាកហ្នឹងក៏ វាមិន
ស្រួលដែរព្រោះក្នុងព្រៃ ដឹកក្រឡុកត្រង់សេដកពេលយប់មានទៅស្រួលអី គេហៅ
ថាការតស៊ូមិនស្រួលណា ។

ដានី : បាទៗៗ! ហើយម៉េចទៀតទៅ?

សុត : ហើយដល់ពេលក្រោយម៉ែក៏រៀនណាមហ្នឹង ចាប់ផ្តើមបើកយុទ្ធនាការណ៍ វិបុលកំទិចខ្មែរ
ក្រហមពីក្នុងព្រៃ វិបុលពិបាកលិចបាត់អស់ បុកម៉ៅក្លោងទ្វារធំ ហើយពួកខ្ញុំចេះ តែថយៗ
ម៉ៅៗ រហូតមកដល់ព្រំដែនម៉ៅរហូតប្រហែលមួយខែគ្មានការណ៍អ្វីទេ ស្លាប់ ខ្លះរត់រួចខ្លះ ។

ដានី : ហើយដល់ពេលដកថយដល់ណាទៅ?

សុត : មកដល់ខ្សែចុះដេញៗ ម៉ៅរហូត អាពីចំហៀងក៏វិវិ អាពីមុខក៏វិវិបាត់ដំបង ដូច្នេះរត់
មកជួបជុំគ្នានៅខ្សែនេះ ។

ដានី : ហើយកន្លែងហ្នឹងយ៉ាងម៉េចទៅ?

សុត : កន្លែងនោះមនុស្សច្រើនណាស់ សុទ្ធតែទាហានម៉ែ អាណើដងអាខ្មៅដងអាខ្មៅវាដង ។

ដានី : មានច្រើនពណ៌? ពណ៌អីខ្លះទៅមានពណ៌នៅតាមភូមិភាគអាហ្នឹង?

សុត : តាមភូមិគេតាមពណ៌ភូមិភាគរបស់គេដែរ បើតាមភូមិភាគគេពណ៌រាងដូចចេះទៅរាងអាច រសះ
អាខ្លះរាងពណ៌ខៀវដៃមេឃទៅ ហើយបើពួកយើងគេចាត់ខ្មៅទាំងអស់ទៅ ។

ដានី : ពួកណាហ្នឹង ពួកបាត់ដំបង?

សុត : ពួកខាងតំបន់គេចាត់ខ្មៅសុទ្ធអញ្ជើងទៅ ។

ដានី : តំបន់តាឆនតាអីម៉ៅហ្នឹងទាំងអស់?

សុត : តាឆនហ្នឹងហើយម៉ៅទាំងអស់ទាំងមេវ័រ:ម៉ៅទាំងអស់ ។

ដានី : ចុះប្រដាប់ប្រដារគេរៀបចំម៉េចទៅ?

សុត : មកដល់ខ្សែនគីតេឡូសម្រាកនៅព្រំដែន ៣-៤-៥ ថ្ងៃបានដល់ម៉ៅអាទិត្យទើបគេជ្រេ គេ
ជ្រេកម្លាំងប្រហែលជាខែ៣-៤-៥ ហើយឆ្នាំ៧៧៧ គេឲ្យយើងមកឈរជើងនៅអូហ្នឹស
កណ្តាល កន្លែងហ្នឹងកន្លែងកាប៊ីនគេហៅភ្នំពេជ្រកណ្តាល មេរៀនយើងមិនបានរៀន
គេមានតែមេក្រុម និងមេកងទេដែលបានរៀន ហើយគេឲ្យយើងមកប្រចាំការនៅ៧
ខាងដើមវិញ ។

ដានី : កាលហ្នឹងគេមានបានបែងចែកជាក្រុមឬជាកងទេ?

សុត : អត់ទេជាកង កងណានៅកងហ្នឹងដដែល ខ្ញុំម៉ៅវ័រ:នៅម៉ៅវ័រ:ធំដដែល ។

ដានី : បាទ! វ័រ:សេនាធំលេខប៉ុន្មាន?

សុត : មិនមានលេខទេ សម្រាប់ក្រុមតាឆន តាដីត ប៉ុន្តែតាដីតធំបំប៉ងហើយនៅតែតាឆន ជួន កាល
ធំបំប៉ងហើយមើលទៅព្រោះចាស់ៗ ។

ដានី : ចុះអត់មានកងពលទេ?

សុត : កងពលក៏មានដែល មានកងពលតាកន តាដន ខ្ញុំអត់ស្គាល់តាកនទេ ខ្ញុំស្គាល់តែតាដនកាល
ហ្នឹង តាកនមកក្រោយខ្ញុំទើបឃើញតាកនម៉ៅ ។

ដានី : ចុះកងពលតាដនលេខប៉ុន្មាន?

សុត : កងពលលេខ១ កងពលធំ ។

ដានី : ចុះដល់ពេលហ្នឹងអ្នកពិលប្រាំដើមធ្វើម៉េចទៅ?

សុត : យើងនៅហ្នឹងយើងនៅការពារហ្នឹងកុំឲ្យទ័ពរដ្ឋកម្ពុជាប្តូរទ័ពរៀនណាមម៉ៅ បើវាម៉ៅក៏បក្ស
នៅនេះបញ្ជូនទៅវិញក៏ទៅដល់ពេលធ្វើយើងមិនឈ្នះទៅ យុទ្ធនាការណាមួយសារទៀត ដូច
អាកាល ជិតបាត់ដំបងអញ្ចឹង យុទ្ធនាការណាធំ កាំភ្លើងធំ មានថ្នាក់ម៉ៅយើងទៅ
ដកថយមកវិញម៉ៅ ថយម៉ៅលើក្រោយនេះប្រហែលជាខែ៧ ។

ដានី : ៧៧ ដដែល?

សុត : ៧៧ ដដែលប្រហែលជាខែ៧ ចុះនៅក្នុងឡាគីពីរថ្ងៃហ្នឹង ដីពេលវែងខ្លាំងយើងដកចេញ
យើងមានអាវុធអីទប់ទល់ វានៅតែចូលម៉ៅ យើងដកចេញកុំឲ្យតែត្រូវវារូសបានហើយ
មានអាមេ ណាទប់បានបើកូនទប់មិនបានអាមេក៏រត់ដូចតែភ្នំ យើងយករូបខ្លួន មេនៅ

តែក្រោយ តាកូនថា ទៅហើយអាមេកាលនោះសម័យនោះយោធាយើង គេហៅថា ទាហានយើងសព្វថ្ងៃហ្នឹង ទាហានពីអតីតកាលហ្នឹង តាម៉ៅទៅហើយតែមេហានប្រឆាំងវ៉ៃ បាញ់វ៉ៃចោលទៀត គេទប់មិន ឈ្នះហើយខ្លាំងអីតែឯងបាញ់មេចោលទៀត ចុះបើ គេទប់មិនឈ្នះទៅហើយខ្លាំងអីតែឯងបាញ់ មេចោលទៀត អត់ហានទេ មិនដូចសម័យ ពាឆ្នាំទេ ៧៧អត់ហានជាមួយកូនទេ តាកូនថាទប់ មិនជាប់ហើយ មេទប់តែឯងមើលបើ ពូកែអត់ហានទេ ដូច្នោះនិយាយឲ្យហើយបើថាហានតែ សម្លាប់តែកូនទាហានក្នុងក្រុមមួយ គឺអ្នកឯងក៏អត់រួចខ្លួនដែល អាមេប៉ូណ្តាក់ដោយដីអញ្ជឹងអត់ ហានទេ ។

ដានី : ហើយម៉េចទៀត?

សុត : ដល់ម៉ៅៗ សម្រាកៗ ហើយគេហៅមកធ្វើការនៅបឹងប៉េងយើងនេះ ទាំងអស់ម៉ាក្នុងខ្ញុំ ម៉ាក្នុង វ៉ៃ: ម៉ៅទាំងអស់ក្នុងវ៉ៃ: តាឆនម៉ៅទាំងអស់ ម៉ៅបឹងប៉េងនេះៗ ម៉ៅប្រជុំហ្នឹង តាដនគេហៅមក ប្រជុំ ពីដើមខ្ញុំស្គាល់តែតាដនទេកូមភាគពាយ័ព្យ តាកនមិនទាន់ម៉ៅ អត់ស្គាល់ទេមិនដឹងម៉ៅពីណា ។

ដានី : តាដនកាត់នៅពាយ័ព្យ?

សុត : កាត់នៅពាយ័ព្យនៅហ្នឹងរហូតពីដើម ។

ដានី : កាត់នៅធ្វើអីនៅហ្នឹង?

សុត : កាត់កងពលរហូតកងពលទីមួយរហូត នៅប្រចាំព្រំដែននៅប៉ែកខាងលិចហ្នឹង ចាប់ពីប៉ែលិន មកទល់យើងនេះ ។

ដានី : អ្វី! កាលដំនាន់ពាឆ្នាំ?

សុត : ពាឆ្នាំកាត់ប្រចាំនៅហ្នឹង

ដានី : កាត់មកពីស្រុកណាម៉ៅ?

សុត : កាត់នៅហ្នឹងម៉ង់នៅពាយ័ព្យហ្នឹង ។

ដានី : អញ្ជឹងហើយម៉េចទៀតទៅ?

សុត : ដល់ពេលហ្នឹងកាត់ប្រជុំហៅទៅធ្វើការនៅបឹងប៉េងមួយថ្ងៃ កាលហ្នឹងវ៉ៃនៅអាស្រុកសាមគ្គី នៅមុខស្រះបឹងប៉េង ហៅឲ្យម៉ៅប្រជុំម៉ៅអាទិត្យម្តងអញ្ជឹងវ៉ៃថាឥឡូវពួកឯង ម៉ៅវ៉ៃ:នេះ ស្រឡាញ់គឺ ថាម៉ៅហើយឈប់ឲ្យឯងទៅហើយ ឲ្យឯងទៅនៅជាមួយពួកពួកអត់ស្គាល់ សុភាពទេ សុភាព សព្វថ្ងៃនេះ ។

ដានី : បាទៗ!

សុត : ហើយកាលហ្នឹងវាខ្លះកម្មវិធី ព្រោះភាពហ្នឹងវាវ័រសេនាតូច វាអត់ទាន់គ្រប់កម្មវិធីដូចវ័រសេនា
ធំ នៅខ្លះពួកយើងមួយវ័រសេនាតូច ឥឡូវពួកឯងមាំវ័រសេនាតូចទៅនៅជួយ
តារាភាពមាំវ័រសេនាតូច ចាប់ពីប័យប៉ែតមកនេះ មកទល់ប៊ីនប៉ែតហ្នឹង ។

ដានី : បាទ!អញ្ជឹងតាងនគាត់ទៅនៅណាទៅ?

សុត : ហើយតាងនគាត់នៅហ្នឹងកាន់កងពល កាលហ្នឹងគាត់ក្តាប់កងពលតាំងពីប័យប៉ែតមករហូត មក
ទល់នឹងប៉ែលិន វ័រសេនាធំពីរបីអញ្ជឹងទៅ វ័រសេនាធំប្រធាន វ័រសេនាធំ១១ វ័រសេនាធំ
ស្ទឹងហាវ វ័រសេនាធំផ្សេងៗរហូតអញ្ជឹងទៅ ។

ដានី : សុទ្ធតែកងពល?

សុត : តារាភាពគាត់នៅវ័រសេនាធំ គាត់មិនមែននៅកងពលទេ

ដានី : ចុះពួកគាត់ព្រមកចូលនៅ?

សុត : ខ្ញុំៗគាត់ព្រមកនៅម្តុំហ្នឹងរហូតទៅ តាំងពីខែ៧/មកម៉្លេះសុទ្ធតែព្រៃរហូតគឺគ្មានស្តីទេ ព្រៃ
រហូតតែម្តងព្រៃក៏ដើរទៅកាកខាំ ។

ដានី : កាក?

សុត : បាទ!កាកខាំតែម្តង សុទ្ធតែកាកអត់ដឹងថាខាំហើយអត់ដឹងទេ តែឈាមពេញជើងអស់ ព្រៃអត់
ហានកាប់នៅទេ នៅតែតាមមាត់អូរ ។

ដានី : ព្រៃដើមអីគេឈើហ្នឹង?

សុត : អាដើមឈើយើងព្រៃស្រាបនោះបាទ ស្រឡៅ ប៉ែត ឈើទាល កកិរ

ដានី : តាំងពីខែ៧ ឆ្នាំ៧៧?

សុត : បាទ!តាំងពីខែ៧ ឆ្នាំ៧៧មករហូតមកទល់ឥឡូវនេះ ។

ដានី : ហើយដល់អញ្ជឹងពេលពួកគាត់ចូលក្នុងវ័រសេនាធំរបស់តារាភាពទៅ តាងនគាត់?

សុត : បាទ!តាងនគាត់នៅកាន់កងពលដដែល ។

ដានី : កងពលហ្នឹងនៅណាទៅ?

សុត : ទីតាំងនៅឯប៊ីនប៉ែត នៅឯភ្នំដី គាត់កាប់រួមតែម្តង ។

ដានី : អញ្ជឹងកាលហ្នឹងសុទ្ធតែព្រៃទាំងអស់ អត់វាលអញ្ជឹងទេ?

សុត : អត់ទេ!មានតែដូរដើរតាមព្រំដែនអញ្ជឹងមួយដូរៗ ។

ដានី : ចុះម៉េចទៅការរស់នៅម៉េចទៅដូចជាកងទ័ពរស់នៅតាមព្រំដែន?

សុត : រឿងកងទ័ពគេមិនឲ្យយើងអត់ទេណា ទី១រឿងហូបចុកគេមិនឲ្យយើងអត់ទេ ទី២បញ្ហា ស្ងៀក
ពាក់អត់ឲ្យយើងអត់ទេ ទី៣បញ្ហាការយើងរស់នៅប្រចាំ ថ្ងៃគឺយើងមានម្តង មានអីគេបើកឲ្យ
យើងទាំងអស់ សំពត់កៅស៊ូអីមិនមានជាអីទេ សំពត់កៅស៊ូម៉ាតិបច្ចុប្បន្ន គេចង់ម្នាក់ៗគេធ្វើដូះ
នៅពីក្រោមដើមឈើ ។

ដានី : ធ្វើដូះដែរ?

សុត : ដូះអាសំពត់កៅស៊ូ ។

ដានី : បោះគង់អីជាសំពត់កៅស៊ូ?

សុត : បាទ! ជាសំពត់កៅស៊ូ ។

ដានី : នៅបានប៉ុន្មាននាក់ទៅ?

សុត : គេនៅបើយើងពន្យារម៉ាតូកគេព័ទ្ធកៅស៊ូ៣ គេកាប់ឈើចងអញ្ជឹងម៉ៅ ទាញអញ្ជឹងទៅ
ទាញជិតយើងដេកលក់ស្រួល ។

ដានី : អត់អីទេ?

សុត : អត់អីទេ អត់មានមិនបាច់ធ្វើខ្លួនធ្វើអីណាស់ស៊ីប្រកអត់ទេ កៅស៊ូម៉ែង ។

ដានី : ចុះពេលហូបបាយហូបអីម៉ែចទៅ?

សុត : ពេលហូបបាយយើងហូបជាក្រុមៗ ដូចជាម៉ាតូកៗ អញ្ជឹងទៅ៣ពួកម៉ាក្រុមវាហូបម៉ា ក្រុម
អញ្ជឹងទៅ កន្លែងណាវាណាត់គ្នាយើងហូបម៉ាៗ កងកូចទៅណាស់ជិត៣០ នាក់ទៅ ។

ដានី : យើងដាំអីនៅក្នុងហ្នឹងប្តីក៏គេយកម៉ៅ?

សុត : អត់ទេយើងដាំខ្លួនយើង ប្រមែលម្នាក់មួយសឹកខ្លះក្របតែគ្នាប្រមែល យើងដាំយើង មិនទាន់
មានឆ្នាំងធំនៅឡើយទេ នៅប្រមែលៗទេពី៧៩នៅប្រមែល ពីអាមេរិកកាំង នោះណា
ដាំហើយ មិនចាំបាច់នេះទេដាក់តែទឹកហើយដឹងតែឆ្អិនហើយ ឆ្អិនយកម៉ៅយើង ធ្វើតែម្ហូបទេ
ហើយម្ហូបមានអីត្រីខ្នុរ គេឲ្យម៉ៅប្រហុកអំបិលអី ។

ដានី : ចុះកាលហ្នឹងមានតែកងទ័ពទេ អត់មានប្រជាជនទេ?

សុត : អត់មានទេ មានតែម៉ូយើងនេះកាលជំនាន់ហ្នឹងអត់មានប្រជាជនទេ មានតែអ្នកដឹកជញ្ជូន នារី
ដឹកជញ្ជូន ដូចយាយខ្ញុំអញ្ជឹងគាត់នៅដឹកជញ្ជូន តែមានអារុជដូចគ្នាទុកការពារខ្លួន ។

ដានី : ដឹកជញ្ជូនៗអីគេ?

សុត : ពេលដឹកជញ្ជូនយើងនៅតាមដូចជារៀបហ្នឹងទៅម៉ាកដំទៅ៧៧៣ទៅ ម៉ាកដំទៅអូរ
សាលាតំទៅ ម៉ាកដំទៅអូរសាពន្ធម៉ាកដំទៅរហូតដល់កងរ៉ាវសេនា ដូចកងរ៉ាវសេនាតូច
រៀបអញ្ជើងរហូតទៅ ហើយដល់ពេលនេះប្រាក់ខែគេយកទូតាំងពីអង្គរតាំងពីអី ។

ដានី : ប៉ុន្តែខាងដឹកជញ្ជូនហ្នឹងគេមានអ្នកគ្រប់គ្រងគេផ្សេង?

សុត : បាទ!មានផ្សេងក្រៅពីកងទ័ព ។

ដានី : អ្នកគ្រប់គ្រងខាងដឹកជញ្ជូនពីណាគេ?

សុត : អ្នកដឹកជញ្ជូនហ្នឹងគេមានដំណាក់គេផ្សេង ដូចគារ៉ាត តាប៉ុនខ្មោចតាប៉ុន ខ្លះនៅអូរតារា ហ្នឹង
គាត់ប្រធាននៅគ្រប់គ្រងពួកខ្ញុំនឹងម៉ែៗ គេប្រធាន ។

ដានី : ចុះកងទ័ពផ្សេង?

សុត : កងទ័ពគេមានរ៉ាវគេផ្សេង ។

ដានី : ចុះខាងដឹកជញ្ជូន?

សុត : ខាងដឹកជញ្ជូនគេបង្កើតសេដ្ឋកិច្ចគេនៅក្រោយ វាមានតាទូច ខ្មោចតាទូចជាអ្នកដឹកនាំខាង
ផ្នែកយ៉ាង ដល់ពេលហ្នឹងមានហើយ មានខាងគ្រប់គ្រងផ្នែកខាងសេដ្ឋកិច្ចមានខ្មោចតាទូច
តាជៀម ហ្នឹងឯងគាត់ជាអ្នកក្តាប់រួម ។

ដានី : ចុះតាហ្នឹង?

សុត : តាហ្នឹងគាត់ផ្នែកផ្សេងខ្ញុំមិនសូវដឹងទេ

ដានី : ចុះម៉េចទៅការរស់នៅកាលហ្នឹង បន្ទាប់ពី៧៧-៨០ ហូរហែរនៅក្នុងឆ្នាំ៨០ ហ្នឹងជីវិត កាលហ្នឹង
យ៉ាងម៉េចទៅ ពេលហ្នឹងយើងដូចជាពេលកងទ័ពរៀនណាមចូលម៉ាយើង វែក្តាយ៉ាងម៉េច
ហើយបន្ទាប់ពីវែក្តាយើងធ្វើអី ហើយការពារយ៉ាងម៉េចអីយ៉ាងម៉េច?

សុត : យើងការពារដូចជាមានវិធានការទំនាក់ទំនងឡើងវិញ ការពារមូលដ្ឋាននឹងឯករាជ្យ ប្រទេស
នីមួយៗគឺត្រូវតែមានអញ្ជើងម៉ង មានដូចជាគេត្រៀមស្រាប័ររួចហើយ ទី១អង្គរ ទី២គ្រាប់
ទី៣មិន គេត្រូវតែដាក់ហើយ ដូច្នោះយើងដាក់ជារៀងរាល់ថ្ងៃចែកកម្លាំងគ្នាការពារ អញ្ជើងទៅ
ចារូង អញ្ជើងទៅតាមមូលដ្ឋានរៀងៗខ្លួនទៅ ។

ដានី : ចារូងយើងធ្វើខ្លួនឯងទេ?

សុត : ធ្វើខ្លួនឯងចែកកម្លាំងតាម បិទចារូងអ្នកណាយកទៅចាក់ៗទៅ ។

ដានី : គេដាក់ធ្វើម៉េចទៅចារូងហ្នឹង?

សុត : គេបំប្លែងធ្វើដូចយើងស្ទុះស្រុះអញ្ជើង ចាក់ ។

ដានី : ប៉ុន្តែគេធ្វើអត់ឲ្យយើងឃើញទេ ឧបមាថាពេលយើងដាក់យើងធ្វើម៉េចកុំឲ្យគេដើរជាន់?

សុត : អានេះគេមានអាចារ្យដេក ចារ្យដើរ ចារ្យអង្គុយមាន៣ដ្ឋក ។

ដានី : អញ្ជឹងអាចារ្យគេដាក់ច្រើនដែរ?

សុត : បាទ!ចំរូងកន្លែងណាក៏ដាក់ដែរ ដាក់ដើម្បីការពារដេកវាស្រួល សូម្បីតែដើរៗក៏ទាក់ដែរ ។

ដានី : មិនខាងយើងដាក់ទាំងអស់បូកពីខាងក្នុងគេម៉ែដាក់ដែរ?

សុត : ធម្មតាយើងនៅមារយៈពីឆ្នាំ៧៧-៨៥ ពេលហ្នឹងគឺរដ្ឋកម្ពុជា នឹងទាហានវៀតណាមបុក ទំលាយ
យើងអស់ម្តងរួចហើយ ពេលនោះហើយគឺថាបុកសម្ភាគរលីងម៉ែង ដូច្នោះហើយ
គេមកនៅកន្លែង នេះម្តងអាហ្នឹងវាមារយៈកាលទៀតណាស់ ពី៧៧មក៨៥ នេះគឺ តំបន់
ម៉ាឡៃនេះគឺតំបន់សំបូរទៅ ដោយមិនទាំងអស់ រហូតទៅទល់ប៉ែលីនគឺបោសសំអាតដោយ
រដ្ឋកម្ពុជានឹងទាហានវៀតណាម ម្តងទៅហើយរយៈ៥ឆ្នាំ ពី៨៥-៨៧ កាលហ្នឹងទាហាន
វៀតណាមមកនៅព្រំដែននេះ៥ឆ្នាំ ពី៨៥រហូតមកដល់៨៧ ។

ដានី : បាទ!ចុះយើងទៅខាងដែរ?

សុត : កាលហ្នឹងយើងខាងលើគេ ឬទៅនៅដីថែមាំកន្លែងណាសិន ។

ដានី : កន្លែងអីគេកាលហ្នឹងនៅហ្នឹង?

សុត : បើយើងខាងខ្ញុំនេះ ខាងយើងសុខភាពនេះទៅកំពង់សាន់កម្ពុយចំនួន គេហៅថាសេះអេក ហ្នឹង
ប្រជាជនមួយចំនួន បានម៉ៅពីឆ្នាំ៨០ មកឆ្នាំ៨៥ ប៉ុន្តែបានប្រជាជនមកច្រើនដែរ រាប់ម៉ឺននាក់
ដែរ ដែលគាត់ម៉ៅអត់ឃ្លានម៉ៅនៅជាមួយយើង ដល់អញ្ជឹងគាត់បានឲ្យទៅ នៅខាងកំពង់សាន់ក
ហ្នឹងបានឲ្យកាកបាទក្រហមគេចិញ្ចឹមទៅ ហើយខាងទាហានយោធា យើង ទាហានយើងខាងសុខ
ភាពហ្នឹងគាត់ទៅសុំដីគេនៅភូមិជុំវិញ ទៅនៅហ្នឹង៥ឆ្នាំ ។

ដានី : ពេលហ្នឹងយើងធ្វើសង្គ្រាមម៉េចទៅ?

សុត : អត់ទេយើងទៅនៅហ្នឹង នៅប្រពន្ធកូនគេនៅសុខស្រួល មិននៅកណ្តាលវាលទេ ។

ដានី : ចុះយើង?

សុត : ធ្វើរបងព័ទ្ធជុំវិញទៅជុំវិញ ហើយជុំវិញយើងនៅឆ្ងាយពីប្រជាជនគេ ហើយព្រៃសុទ្ធជូច
យើងនេះកាប់នៅកណ្តាលព្រៃ ពស់ប៉ិនៗត្បាល ។

ដានី : ពស់អីគេហ្នឹង?

សុត : ពស់វែកក៏មាន ពស់ប៉ិនៗក៏មានដឹង ហើយយើងចេះតែនៅទៅ

ដានី : បាទ!ចុះអើកងទ័ពនៅក្នុងហ្នឹងដែរឬក៏ចេញម៉ៅ?

សុត : កងទ័ពនៅក្នុងហ្នឹងទាំងអស់ ។

ដានី : អត់មាននៅ?

សុត : អត់មានទេ! គឺ៨៥ អត់មាននៅក្នុងហ្នឹងមួយទេ បោសទាហានរៀតណាមហើយក៏រៀបចំសារ
ជាថ្មីហើយ យើងមកដល់មានគេរៀបចំបន្ថែមទៀត គេដាក់ស្នែកស្កាសម័ន្តីទាំងពីរ
របស់លួសរបស់ ព្រំដែនទៀតជាប្រពន្ធវិទ្ធិមាំម៉ែង ។

ដានី : យើងរឺអត់?

សុត : បាទ! អត់ឆ័យទេ ដល់ពេលហ្នឹងមានឈ្នួលម៉ៅរឺម៉ៅចូលម៉ៅកន្លែងយើងបានត្រឹមមាត់ អូរទេ ។

ដានី : ព្រោះគ្នាយើងច្រើន?

សុត : ព្រោះអាពិទេនៅដល់ជាតិសុទ្ធតែព្រៃ ដល់ជាតិថៃ ថៃអត់ហានធ្វើទេ កាលហ្នឹងថៃមិន
ទាន់មាន ដល់កៅស៊ូនៅឡើយទេ មានដល់កៅស៊ូដាច់ៗ ពីទៅសុទ្ធតែព្រៃទាំងអស់
យើងពួនបានក្បែរៗដល់ជាតិហ្នឹង ។

ដានី : ទៅដីថៃទៅ?

សុត : យើងចល័តបាន ។

ដានី : ចល័តក្នុងដីថៃ?

សុត : ចល័តក្នុងដីថៃ ម៉ៅដល់កន្លះខែមួយខែអីយើងក៏ឡើងទៅកន្លែងជុំយើងវិញ ។

ដានី : ថៃអត់ថាអីទេ?

សុត : អត់ទេ! ថៃគេមិនដឹកយើងទេ គ្រាន់តែយើងមានឡានដឹកខ្លួនយើង យើងម៉ៅដឹកម៉ៅដឹក
ទាហានយកម៉ៅពីជុំរុំម៉ៅឃើញយប់អាធ្រាតម័ន្តីមកដល់ដាក់ម៉ៅដើរដេកតាមដូះ ។

ដានី : ចុះព្យា រៀបការឆ្នាំណា?

សុត : ខ្ញុំទើមរៀបការដែរហ្នឹង រៀបឆ្នាំ៨២ហើយ ។

ដានី : ឆ្នាំ៨២ពេលពូ?

សុត : អត់ទេ! ដើម និយាយរួមចុងឆ្នាំ៨០ ខ្ញុំរៀបការទាំងពីយើងនៅមិនទាន់បែកមកម៉្លេះ រៀប
ការហ្នឹងខ្ញុំរៀបការនៅនោះនៅមន្ទីរតាមួយ ។

ដានី : បាទ! នៅណា?

សុត : នៅមន្ទីរតាមួយយើងនៅខាងលើខាងភ្នំភ្នំ ។

ដានី : ដល់ហ្នឹងអើ! កាលហ្នឹងមិនកាត់ធ្វើអីបានជួបកាត់?

សុត : កាត់ដឹកជញ្ជូនៗ តាមដែលយើងស្មើរទៅ ។

ដានី : កាលហ្នឹងរៀបការយ៉ាងម៉េចទៅ?

សុត : ការចាប់ដៃគ្នាហ្នឹង កាលហ្នឹងខ្ញុំការឆ្នាំ៨០ ។

ដានី : តាតូហើយនឹងមីនប្តីមានគូរគេអញ្ចឹងដែរ?

សុត : មានៗ ចាស់ៗ ដូចគ្នា ស្រករៗ គ្នា ។

ដានី : កាលហ្នឹងពូអាយុប៉ុន្មានហើយ?

សុត : ប្រហែលជា២៨-២៩ ទៅ ៣០

ដានី : ដល់ពេលការហើយយើងនៅជុំគ្នាឬយ៉ាងម៉េច?

សុត : គេឲ្យទៅដូះទៅអីនៅជុំគ្នាមារយៈសិន ទៅដូះទៅហ្នឹងនៅកន្លែងកងហ្នឹង ។

ដានី : ពេលយប់មកដេកដូះ?

សុត : ពេលយើងទៅប្រចាំការណ៍អីមួយខែឡើង ពេលយើងមកវិញមកដេកដូះវិញម៉ោ ។

ដានី : ពេលម៉ាខែគេឲ្យដូះ ម៉ាខែគេឲ្យមកដូះ ម៉ាខែគេឲ្យទៅប្រចាំការណ៍?

សុត : ម៉ាខែ ពីរខែ បីខែអីទើបទៅម៉ាម្តង សល់ពេលយើងនៅដូះយើងប្រកបរបបអី ។

ដានី : កាលហ្នឹងយើងធ្វើអី?

សុត : ដាំស្រូវ ដាំត្រលាច ដាំពោតអីអញ្ចឹងទៅលក់ ។

ដានី : អ៊ូរ! កាលហ្នឹងយើងធ្លាប់បានដាំដំណាំអីដែរ?

សុត : បាទ! ដាំពោត ដាំសណ្តែក ដាំស្រូវ យើងស៊ីរបបម៉េចនឹងគ្រប់ ហើយយើងដាំអញ្ចឹង
ទៅដល់ខែ យើងលក់បានលុយចាយខ្លះ បើអញ្ចឹងមានលុយណាចាយ ដុតផ្សងៗ រហូត ។

ដានី : កាលហ្នឹងយើងដូចជាហូបចុកអីពីខាងណាទៅម៉ា?

សុត : អត់ទេជំនួយពីខាងសុខភាពម៉ង តាដល់ខែគេយកអង្ករចែកមកឲ្យ ។

ដានី : យកតែអង្ករទេ? ចុះម្ហូបអី?

សុត : ម្ហូបមានត្រីខក់ប៉ុន្តែ មីអញ្ចឹងទៅ ហើយទឹកដោះគោទៅ ស្ករសយកមកដល់កន្លែងគឺអត់មាន
បាត់អីទេ ។

ដានី : ហូបគ្រប់គ្រាន់ដែរឬអត់?

សុត : គ្រប់គ្រាន់អត់មានឲ្យបាត់មួយខែទេ មានប្រហុក មានអំបិល ហើយបិចចេងឡើត ទាំងអស់ម៉ង
ម៉ាចប់ម៉ង ហើយយើងរកបានយើងសល់លុយ បានរបស់ម៉ោយើងយក ទៅលក់នៅដីថៃ
មួយថ្ងៃៗ លក់ទិញៗ យើង ។

ដានី : អ៊ូ! ថៃកាលហ្នឹងទាក់ទង?

សុត : អត់ទេ! ថែកាលហ្នឹងស្រួលណាស់ អត់ដូចឥឡូវទេឥឡូវពិបាកជាង កាលពីដើមស្រួល ។

ដានី : ម៉េចអញ្ចឹង?

សុត : ឃើញៗពួកទ័ពយើង ពួកទ័ពព្រៃយើងគេហៅទ័ពខ្មែរក្រហមនោះណា កម្ពុជាប្រជាធិបតេយ្យ គេស្រឡាញ់គេថាពួកហ្នឹងវាគ្រង់ធ្វើវាគ្រង់ អត់ចេះលួចទេ ប៉ុន្តែចោរតែដឹងថាលួច ហើយវាចាប់ តែចាប់បានហើយដឹងតែមាំទំនង់ហើយ វាក្មេងចោរដឹងមានតែចោរថែ គ្នាវាហ្នឹង ។

ដានី : ចុះពូទៅនៅកន្លែងជិតខ្លួនរបស់ហ្នឹងដល់ឆ្នាំណា?

សុត : និយាយរួមពី៨០ដល់៨៥ ពេលបែកបានខ្ញុំចេញម៉ៅចេញពីបន្ទាយហ្នឹងម៉ៅ ពី៨០ រហូត ដល់៨៥ម៉ែន ។

ដានី : បាទ! ហើយពី៨៥ ហ្នឹងទៅ?

សុត : ឆ្នាំ៨៥ខ្ញុំទៅកន្លែងយាយម៉ុក ។

ដានី : ពី៨៥ - ៨៦ យើងរ៉ៃអស់ពីដីថែហើយ?

សុត : បាទ! ដីថែនៅតាមព្រំដែន មាំចំនួនចូលនៅក្នុងតាកន ។

ដានី : អញ្ចឹងពេលហ្នឹងតាសុខ ភាព គាត់ក្តាប់នៅនេះទាំងអស់ម៉ែន?

សុត : បាទ! ទាំងអស់ហ្នឹងពីប៉ុយប៉ែតមកដល់យើងគឺឡូលេខ៧៧នេះ ។

ដានី : ហើយបន្ទាប់ពីឡូលេខ៧៧?

សុត : គឺឡូលេខ៧៧នៅលើមេកន ។

ដានី : ដឹងថាគាត់មកពីណា?

សុត : មិនដឹងថាគាត់មកពីណាទេ ស្លាប់តាដនទៅ ឡើងតាកន ។

ដានី : អូ! តាដនគាត់ស្លាប់ឆ្នាំណា?

សុត : មិនដឹងស្លាប់នៅឆ្នាំណាទេ ខ្ញុំចាំមិនច្បាស់ដូចជា៨៧ អីក៏មិនដឹងទេ ។

ដានី : គាត់ឈឺឬក៏យឺងម៉េច?

សុត : ស្លាប់យើងទៅកាប់មីន ទៅកាប់មីនស្លាប់ ។

ដានី : ចុះពេលតាដនស្លាប់ទៅឡើង?

សុត : ឡើងតាកន ។

ដានី : តាកនគាត់ក្របក្រងទាំងៗ តាភាព?

សុត : តាកនគាត់គ្រប់គ្រងទាំងអស់ កាលវាគ្រប់គ្រងផ្នែកខុសគ្នា ដល់ពេលឆ្នាំការគ្រប់គ្រង ខុសគ្នាម្តង ។

ដានី : ខុសគ្នាយ៉ាងម៉េច?

សុត : ខុសគ្នាគេតាកន តាដនអីគេនៅខាងនិរតី គេនៅជុំនិរតីគេជិតតាជុំកងនោះ ជិតប្រជាជនធំ ហើយយើងនៅនេះនៅជិតតាដននេះខាងហិរញ្ញនេះ ហើយដល់អញ្ជឹងអាបញ្ជាការគ្រប់គ្រង អត់ មានការប្របូកប្របល់ទេ ខាងតាកន តាដនអីគេគ្រប់គ្រងម៉ាកនៃគ្នាគេទៅកន្លែង នេះគ្រប់ គ្រងដោយសុខ ភាពតែឯងម្តង អត់មានប្របូកប្របល់ទេ ។

ដានី : លែងមានតាដនអី?

សុត : អត់ទេ! លែងមានតាដន តាកនទៀតហើយ តាដនផ្សេង តាភាពផ្សេងដ៏អញ្ជឹងអាពីហ្នឹងសិទ្ធិ ប៉ុន គ្នា កងពលធំដូចគ្នា ៤៥០ ហើយ ៣២០ គេដាក់៣២០ ដល់យើងនេះដាក់៤៥០

ដានី : ហ្នឹងចាប់ពីរដ្ឋកម្ពុជាហើយនឹងរៀនណាមរែបុកចូលម៉ៅ?

សុត : បាទ! ចាប់ពីហ្នឹងម៉ៅ គឺយើងបែងចែកដាច់ដោយឡែកពីគ្នា កាលដែលមិនទាន់នៅវិ បែកហ្នឹង វាដោយឡែកដែរ តែមិនទាន់ជាដូរការ ខាងយើងនេះស្រុកម៉ៅឡែនេះ គេហៅតំបន់១០២ គ្រប់គ្រងដោយសុភាពផ្ទាល់ ហើយដល់ពេលខាង តាកននោះជា ដូរការសំនាត់របស់គេ យើង មិនដឹងច្បាស់ទេគេដាក់គេហៅមន្ទីរ៨៤ យើងនេះ១០២ គេនោះ៨៤ ហើយគេ៨៤គ្រប់គ្រង ដោយតាកនផ្ទាល់ មាន សុន សេនអញ្ជឹងទៅណាស់ មិនដឹងថា សុន សេន មុខម៉េចទេស៍ ខ្ញុំ មិនដែលឃើញមុខទេ លីតែ សុន សេន តែអត់ដែលស្គាល់គាត់ទេ ។

ដានី : ចុះខាងនេះ?

សុត : យើងនេះគឺគ្រប់គ្រងដោយ តាសុខភាពផ្ទាល់ គ្រប់ផ្នែកទាំងអស់លើគាត់ ហើយគេចាត់ ចែងណាគេអត់ដឹងទេណា ព្រោះគាត់យោធានៅកាន់បន្ទាយធំនោះ ។

ដានី : អញ្ជឹងរហូតដល់ឆ្នាំ៨៧ បានគេចូលមកនៅវិញ?

សុត : បាទ! ដល់ឆ្នាំ៨៧ បានយើងវិញដាច់ជាក្រុមៗ ។

ដានី : កាលហ្នឹងយ៉ាងម៉េចបានគេវិញដាច់បាន?

សុត : ព្រោះកងទ័ពទាំងអស់ទាំងអស់ ចាប់ពីតាកនម៉ៅរហូតមកទល់នឹងក្បាលបារាំង តែកន្លែង ពីមុខគូចតាចសម្រាប់វិមិនឲ្យឆ្លុះមកពីខាងក្រោយបាន គ្រាន់តែឆ្លុះទៅ បាញ់បុកនៅរូង នឹងទៅ បាញ់បុកពីបារាំងទៅណា បាញ់បុកពីដីថែបុកពីនេះទៅកុំឲ្យឯងទៅខាងក្នុង វិញពីក្នុង ផ្តាច់គេថា ផ្តាច់ដូរសេដ្ឋកិច្ច ឡានម៉ាយ រត់ចោលៗកាំភ្លើង អញ្ជឹងយើងចូលមកវិញ

ម៉ោងចូលឆ្នាំ៨៧ ក្បែរឆ្នាំ៧០ ហ្នឹង ចូលម៉ោងនៃទីតាំងវាសុទ្ធតែមិនទាំងអស់កន្លែងណា
ក៏មិនដែរ តាមនេះក៏មិនដែរ ។

ដានី : ធ្វើម៉េចទៅអញ្ចឹង?

សុត : រាវខ្លួនឯង ។

ដានី : ច្រើនទេព្យ?

សុត : ច្រើនជាអតិបរមា រហូសនឹងស្លាប់ច្រើនណាស់ អាពិការៗក៏ច្រើនដែរនៅតាមភូមិ ។

ដានី : អ្វី! ដោយសារមិនហ្នឹង?

សុត : ដោយសារមិន រាវមិនដោយខ្លួនឯង ក្រោះថ្នាក់ដោយខ្លួនឯងទៀត ស្លាប់ក៏ស្លាប់ទៅ
មេម៉ាយប្រពន្ធទៅ ខ្លះក៏នៅរស់ពិការទៅ ។

ដានី : បាទ! ចុះចាប់ពី៨៧ទៅចូលម៉ោងករិញ យ៉ាងម៉េចទៅការវៃជាមួយអ្នកខាងក្នុងជាមួយកង
ទ័ពវៀតណាម?

សុត : ដល់ហ្នឹងវាមានកិច្ចព្រមព្រៀងជាមួយរាជរដ្ឋាភិបាល អ្នកខ្លះបានស្តាប់ អ្នកណាមានវិទ្យុ បាន
ស្តាប់ អ្នកណាមិនមានវិទ្យុយើងមិនបាន ស្តាប់វិទ្យុចាប់ផ្តើមសម្របសម្រួល គ្នាបណ្តោយ
សម្របសម្រួលដោយរាជរដ្ឋាភិបាលជាមួយនឹងកងទ័ពត្រីភាគីហ្នឹង អញ្ចឹង យើងកាត់បន្ថយការ
វាយប្រហារគ្នា យើងទៅមុខក៏សូរវៃវៃគ្នាដែរអត់សូរវៃវៃគ្នាទេ រហូត
ទល់៧២ទើបបានយើងដឹងថា ការព្រមព្រៀងបានមាំមួនធំ តែយើងចេញចូលអត់បានទេ
ចេញចូលបានតែមេធំៗ យើង កូចតាចចេញចូលសេរីមិនបានទេរហូតដល់៧៣ ដល់៧៣
ហ្នឹងទើបមានការបោះឆ្នោតទៅ មាន ការបោះឆ្នោតយើងនេះក៏មិនបាក់បោះឆ្នោតដែរ
យើងចង់បោះឆ្នោតប៉ុន្តែតែគេមិនឲ្យយើង បោះឆ្នោត ។

ដានី : ម៉េចអញ្ចឹង?

សុត : គេឲ្យប្រជាជនយើងទៅបោះនៅប៉ុយប៉ែត ។

ដានី : បានទៅបោះទេ?

សុត : ប្រជាជនគេទៅបោះ អ្នកណានៅជាប់សម្តេច ពួកយើងនេះមិនបានទេ តែប្រជាជននៅ ជុំវិញ
អេក ទៅបោះទាំងអស់ កាលហ្នឹងជុំវិញយើងយកពីដីខេត្តមកយកដាក់នៅ កន្លែងយាយអក
ហ្នឹង ដូច្នេះអ្នកដែលនៅកន្លែងយាយអកត្រូវទៅបោះឆ្នោតទាំងអស់ ព្រោះអាហ្នឹងជាប្រជាជន
ខ្មែរក្រហមទៅបោះទាំងអស់គ្នា អត់តែហានទេមិនបានទៅ
បោះព្រោះខ្លាចគេចាប់គេចង់ទៀត ។

ដានី : ធ្វើម៉េចកាលហ្នឹងបានខាងខ្មែរក្រហមទៅដកខ្លួនចូលរួម?

សុត : អាហ្នឹងមិនដឹងម៉េចកិច្ចការធានាយោបាយរបស់គេខាងលើ គេធ្វើម៉េចយើងមិនដឹងដែរ គេអត់បានប្រាប់យើងច្បាស់លាស់ទេ គ្រាន់តែដឹងថាបើមេទៅណាក៏ទូទៅហ្នឹងហើយ ព្រោះយើងដឹងតែប៉ុណ្ណឹងឯង ដល់អញ្ចឹងមេអត់បោះឆ្នោត ក៏ឲ្យប្រជាជនយើងបោះឆ្នោត បងប្អូនម៉ែឪយើងណាស់ឲ្យទៅបោះ យើងទាហានចាំបាច់មិនត្រូវទៅបោះបានទេ ។

ដានី : អញ្ចឹងបន្ទាប់ពី៨៧ម៉ោយើងនៅនេះលែងដូចជាគូរស្រាលហើយលែង?

សុត : បាទ! លែងអីហើយ តាំងពី៨៧ម៉ោយើងគូរស្រាលពីការប្រយុទ្ធគ្នា ។

ដានី : ប៉ុន្តែដល់វិបាកមាន?

សុត : ដល់វិបាកមាន ក៏ប៉ុន្តែដល់វិបាកមួយទៀតគឺពេលហ្នឹងយោធាយើង១០២ កងពល សុខភាពមិនសប្បាយចិត្តនឹងអាព្វក៣២០ ឆ្នាំ៨៧ អត់សប្បាយចិត្តនឹងពួកហ្នឹង ។

ដានី : ម៉េចអញ្ចឹង?

សុត : ពេលបោះឆ្នោត ពួកហ្នឹងវាធ្វើអំពើមិនល្អ វាធ្វើខុសពីឆន្ទៈដែលយើងនិយាយគ្នាកិច្ចព្រមព្រៀង ជាមួយនឹងរាជរដ្ឋាភិបាលយើងអត់សប្បាយចិត្តនឹងគ្នា ដូច្នោះអាកាតិពីរ ហ្នឹងគឺអត់យោធា ៣២០ នឹង២៤ ហ្នឹងអត់ត្រូវគ្នាទៀត យើងថាយើងឈប់ប្រយុទ្ធគ្នា ព្រោះខ្មែរនឹងខ្មែរត្រូវ ស្លាប់គ្នាឯង គេនឹងគេថាគេត្រូវតែប្រយុទ្ធបាលតែរួច យើងថាត្រូវតែចូលសម្របជាមួយរដ្ឋា ភិបាល គេថាមិនសម្របទេ ដឹងតែមានការឈ្លោះ ដូច្នោះពីរហ្នឹងអត់ត្រូវគ្នាទេ ម៉ោទល់តែមាន ការឆែកឆេរ ដល់ពេលអញ្ចឹងការផ្សព្វផ្សាយសំនាត់ទូទាំងយោធាទាំងអស់ វាដឹងថា ម៉ាឡៃនេះ គឺត្រូវតែសម្របសម្រួលជាមួយរដ្ឋាភិបាលម្តង អត់ត្រូវគ្នាជាមួយពួកប្រឆាំងទេ បានយើង កាត់បន្ថយធ្វើបានកាន់តែចាប់ពី៧៣ម៉ោចូល៧៤ ចាប់ផ្តើមប្រយុទ្ធគ្នាម្តង យោធាហើយនឹង ខ្មែរក្រហមៗដូចគ្នា នោះណាអត់ត្រូវគ្នាទេ ខាងនោះគេថាក្មេងអាណាបជាមួយរដ្ឋកម្ពុជាទេយើង យើងថាយើងកាន់ជើងតែខ្មែរ យើងក៏ខ្មែរដែរ ឥឡូវរៀនណាមគេដកអស់ហើយ តើយើងទៅធ្វើអីទៀត ។

ដានី : បាទ!

សុត : ដល់នេះវាថាយើងអាយ៉ងហ៊ុន សែន អាយ៉ងរដ្ឋកម្ពុជា ហើយយើងថាពួកឯងពួក អាកម្មនីស្តសម្រាប់ប្រជាជន គេកម្លាំងច្រើនជាងយើង គេកម្លាំងជាង២ម៉ឺន យើងកម្លាំងត្រឹមតែ១ម៉ឺនជាង ទេ ហ្នឹងចាប់ពី៧៤ម៉ោទេណាស់ រហូតដល់៧៤-៧៥ ចាប់ផ្តើមៗ

យើងខកចិត្តកាន់តែខ្លាំងជា មួយពួកវាទៀត ជាមួយពួកខាងហ្នឹងទៀត អាត្មាយើងហ្នឹង អាស៍
ប៉ុន្តែយើងខកខានមែនតែចិត្ត នៅដៃដៃកៗជាមួយគ្នា ដៃដៃកៗជាមួយគ្នាអាអ្នកដែល
យើងស្គាល់គ្នានោះណា ដៃដៃក្នុងឲ្យយល់ អាបញ្ហាហេតុផលហ្នឹង កុំបញ្ចេញអាវុធ
កុំបញ្ចេញគ្រាប់យកទៅបាញ់គ្នា វានាំឲ្យប៉ះពាល់ដល់ គ្នាឯង វាខាតបង់តែទ្រព្យយើងទេ ។

ដានី : បាទ!

សុត : យើងចេះតែណែនាំទៅ អ្នកខ្លះគេតាមយើងទៅ ភាគច្រើនគេតាមយើង គេថាហ្នឹង! មានហេតុ
ផល គេបោះឆ្នោតម្តងរួចហើយ ឯងមិនទាន់បានបោះឆ្នោតដងហើយ អាឯងមិនទាន់បានបោះ
ឆ្នោតដងរកឡើងទៀត ដល់អញ្ជឹងអាមួយចំនួនគេចង់បោះឆ្នោត ៧៨ដែរ អាណត្តិទី២
អាណត្តិ ទី១រួចហើយកាល៧៤ ដល់អញ្ជឹងវាយរមុខដាក់គ្នា កាល៧៦ ថ្ងៃ១៥ ហ្នឹង
ខ្លាំងជាងគេម៉ឺង ឈរមុខដាក់គ្នាខ្លាំងមួយខែ អត់អាចទាក់ទង គ្នាបានដាច់ខាត
កាត់ដាច់ព្រំប្រទល់បឹងប៉េងហ្នឹង អត់ឲ្យចូលម៉ាំឡៃ តាចូលម៉ាំឡើងម៉ឺង
យើងទៅក៏មិនបានគេម៉ាំក៏មិនបាន តែបើម៉ាំសុំគេឲ្យ ម៉ាំ តែបើយើងទៅសុំគេទៅ
ក៏គេអត់ឲ្យទៅដែរ គេស្អប់យើងម៉ឺង តែយើងក៏មិនចង់ទៅដែរ តែយើងចង់ទាញគ្នាយើង
ទាញបងប្អូនយើងដែលនៅនោះ ឲ្យដឹងហេតុផល ដល់នេះគេចាប់ ង្ហើមប្រើអាវុធៗ
យកមកកំរាមយើង ហើយយើងក៏មានអាវុធដែរ អាវុធម៉ាំនេះទាំងអស់ មុនដំបូង
យកមកទុកទប់ទល់នឹងយើង ទប់មិនបានគេរើ គេរើអាវុធទាំងឡាយដែលនៅទីនេះ
យើងយកទាំងអស់ អាមុនមួយខែវាល្អប្រមូលតាំងពីរថ្ងៃក្រោះ រថយន្តភ្លើងអា១០៥
អា១២២ វាយកបានទាំងអស់ ដល់អញ្ជឹងយើងមិនបានវ៉ៃគ្នាទេ គ្រាន់តែនិយាយគ្នាទៅ
យើងឯកភាពគ្នាទៅ ក៏យើងធ្វើសមាហរណកម្មទៅ ធ្វើសមាហរណកម្មបានតែពាយក យើងទេ
បានតែម៉ាំឡៃមុនដំបូង ឆ្នាំ៧៦ បានតែម៉ាំឡៃ នឹងប៉ែលីនប៉ុណ្ណោះទេ សំពៅលូន នេះអត់ទទួល
សមាហរណកម្មទេណាស់ ពេលយើងធ្វើសមាហរណកម្មយើងទៅប្រយុទ្ធ លើកទី៣ទៅវ៉ៃអស់
ម៉ឺង ទាល់តែមេៗរត់អស់ម៉ឺង បានកូនធ្វើសមាហរណកម្ម ដី សុន សេនរត់ទាល់តែមេកងរត់
ហើយចូលប្រយុទ្ធមានឯណា មានតែសុន សេន មានតែ មេកងហ្នឹងឯង
អាមុនពេលឃើញមេរត់ក៏រត់ដែរទៅ អាទេនជាទិសដៅដែលយើង ផ្សះផ្សារជាតិ ។

ដានី : កាលហ្នឹងដូចនៅស្រុក ភូមិម៉ាំឡៃពេលដែលយើងចូលម៉ាំភ្លាមហ្នឹង យើងចាប់ង្ហើម
កសាងមានអីខ្លះ តាំងពី៧៧ ម៉ាំ?

សុត : តាំងពី៨៧ម៉ោយើងរៀបទៅតាមមន្ទីរៗដូចជា ពួកខ្ញុំម៉ោនេះគេរៀបជាក្រុមៗ មាំក្រុម មាន ១០នាក់ ហើយតាមកងអញ្ជឹងមានប៉ុន្មានគ្រួសាររៀបជាគ្រួសារទៅ ធ្វើជាដុះនៅ វាទំព្រៃ ឡើងវាល ។

ដានី : ចុះកាលហ្នឹងមានបែកបែកដូចភូមិ ឃុំ អីឬអត់?

សុត : អើ!កាលហ្នឹងមិនទាន់បែកបែកភូមិនៅឡើយទេ បាទឥឡូវយើងនៅកាលឆ្នាំ៨៤ នៅជា មន្ទីរគេហៅថា មន្ទីរជីកដំណូន មន្ទីរក្នុង ឬក៏មន្ទីរខាងសុខាភិបាលអញ្ជឹង ក្រុមមន្ទីរពេទ្យ អញ្ជឹងទៅ ក្រុម១១១ ១០៧/អញ្ជឹងទៅ ។

ដានី : ចុះពេលហ្នឹងយើងចាប់ផ្តើមធ្វើស្រែ ធ្វើចំការខ្លួនឯងឬក៏នៅតែមានជំនួយ?

សុត : បាទ!ដល់ហ្នឹងយើងម៉ោចាប់ដីរៀងខ្លួន ដល់ចូលមកឆ្នាំ៨០-៧០ យើងមកចាប់ដី តាមអង្គ ភាព អ្នកខ្លះចាប់ដីបានច្រើន ខ្លះបានតិចទៅវាពិបាកគ្នាធ្វើ បានម្នាក់បន្តិចៗ ចាប់ផ្តើមចាប់ ឆ្ការដាំពោត លក់ឲ្យថៃទៅ ហើយអង្ករយើងទិញគេឲ្យខ្លះម៉ោ ហូបទៅ ទៅស្រែដល់ ធ្វើចំការដល់អត់បាន ច្រើនទេម្នាក់២រ៉ៃ ៣រ៉ៃ ៥រ៉ៃ ១០រ៉ៃអស់ហើយ ។

ដានី : កាលហ្នឹងយើងធ្វើស្រែ ធ្វើចំការយើងកាប់ឈើកាប់ព្រៃឬយ៉ាងម៉េច ឬឈើហ្នឹងគេកាប់ ផ្សេង?

សុត : អត់ទេ!យើងកាប់ខ្លួនយើង ដូចជាម៉ោជាប្រចាំការអញ្ជឹងទៅ យើងចេះតែរានៗតិចទៅ ។

ដានី : ចុះដល់ពេលធំៗ?

សុត : ពេលធំៗ អាហ្នឹង ដល់ពេលមែនទែនវាអត់មានលំបាកអីទេ ជួនកាលយើងដុតអាតូចៗ ក៏វាដួល ដែរ ដួលក្រាំងទៅម៉ង អាណាធំពេកទុកសិនទៅ ដូចយើងថាជនជាតិអញ្ជឹង អាណាធំវានៅទៅ អាណាតូចវាអស់ទៅ ។

ដានី : ចុះអាធំៗ គេយកទៅណាអស់ទៅឥឡូវ?

សុត : គេកាប់អស់ គេកាប់លក់គេកាប់អីអស់ហើយ យកទៅខាងថៃ ។

ដានី : តាំងពីឆ្នាំ៨៧ហ្នឹងម៉ោឬក៏តាំងពីណាមក?

សុត : ទេស!តាំងពីឆ្នាំ៧០ម៉ោរហូតទល់មកឆ្នាំ៧៣នេះ ចាប់ផ្តើមទទ្រានព្រៃឈើ អស់ហើយ អាធំៗ នេះ ប៉ុន្តែយើងកូនចៅគេម៉េចហាន យើងកាប់តែអាណាមែកៗតូចៗទៅ ដូច្នោះ ឈើកាលឆ្នាំ ៧០ រហូតដល់៧៣ហ្នឹងឈើនៅច្រើនទេ ដល់ពេលឆ្នាំ៧៦ នេះពេញខ្លាំងម៉ង ។

ដានី : ៧៦ ពេលសមាហរណកម្មហើយនេះ?

សុត : បាទ!៧៦ ពេលសមាហរណកម្មហើយនេះគឺពេញទំហឹងម៉ង ។

ដានី : ខាងណាជាអ្នកនេះ?

សុត : អេ! អាហ្នឹងខាងយើងអ្នកកាប់ បើយើងមិនកាប់បានអីធ្វើចំការ អញ្ចឹងបើមិនធ្វើបាន កន្លែងអីរស់នៅ ។

ដានី : អញ្ចឹងចាប់ផ្ដើមពីសមាហរណកម្មហើយ យើងប្រែប្រួលម៉ែង?

សុត : ប្រែប្រួល ។

ដានី : ប្រែប្រួលយ៉ាងម៉េចទៅ?

សុត : ប្រែប្រួលពីអត់មានដី មានដី យើងចាប់ដីរៀងខ្លួន ។

ដានី : អាហ្នឹងចាប់ហ្នឹងយើងចាប់ទៅតាមលទ្ធភាពរបស់យើង អ្នកណាចាប់បានច្រើនបានច្រើន អ្នក ណាចាប់បានតិចអាហ្នឹងបានតិចអស់?

សុត : បាទ! តាមលទ្ធភាពរបស់យើង ព្រោះអាហ្នឹងមេគេប្រកាសទេ មេប្រកាសថាឥឡូវយើងធ្វើ សមាហរណកម្មយើងត្រូវមានដី ឥឡូវចាប់តាមអង្គភាពទៅចែកគ្នាទៅ កុំឲ្យឈ្មោះ ប្រកែកគ្នា ចាប់ទៅ ហើយយើងទៅចាប់ទៅអាណាខ្លួនក៏បានតិចទៅ អាណាខុស្សាហ៍ ក៏បានច្រើនទៅ អា ណាដែលមិនសូវហានក៏បានតិចដែលទៅ អាណាដែលមេៗ គេយកធំ អញ្ចឹងទៅ ដល់អញ្ចឹងអាមេ ៗ គេបានច្រើនបានធំ អាកូនៗ បានតិចអញ្ចឹងទៅ ។

ដានី : បាទ! មេៗ គេមានកូនចៅច្រើន?

សុត : អាឯងម្នាក់ឯងគ្មានកូន ។

ដានី : ចុះឈើធំៗ គេចាប់ផ្ដើម?

សុត : ឈើធំៗ ពេលហ្នឹងក៏ចាប់ផ្ដើមហាលបណ្ដើរៗ ហើយកាប់បណ្ដើរៗ ទៅ កាប់ហើយអារជា កង់ៗ ទៅដើម្បីយកចេញមកធ្វើផង ម្យ៉ាងដោះស្រាយជីវភាពខ្លួនឯងផងទៅ យក លក់ដូរខ្លះទៅ ។

ដានី : យើងចាប់ផ្ដើមពីហ្នឹងម៉ែ ចាប់ផ្ដើមពីសមាហរណកម្មម៉ែ បានន័យថា យើងចែក ជាភូមិ ជាស្រុក?

សុត : បាទ! ចាប់តាំងពីសមាហរណកម្មម៉ែយើងចែកភូមិ ចាប់ផ្ដើមសមាហរណកម្មបានប្រហែល ជាកន្លះ ទៅមួយខែយើងចាប់ផ្ដើមរីកភូមិ យើងរីកភូមិដោយខ្លួនឯងតែម្ដង ដោយ សុខភាព ជាអ្នក ប្រកាសជាដូរការឲ្យរៀបចំទៅតាមទឹកនៃន ភូមិណាៗ អីប្រកាសជាដូរ ការរួចជាស្រេចម៉ែង គេ ហៅមេៗដូចខ្ញុំនេះមានមេ ខៀវ សំផន អញ្ចឹងទៅ នោះគេមានមេតាយិនអញ្ចឹងទៅណា មាន មេតាមពេទ្យ ហើយគេចែកជាភូមិណាៗ គេដាក់ភូមិក្បាលស្ពានអញ្ចឹងទៅ គេចាប់ផ្ដើមដាក់ លេខឈ្មោះភូមិ ។

ដានី : ពីឆ្នាំ៧៦ម៉ែ?

សុត : បាទ! ពីឆ្នាំ៧៦ម៉ែ ទៅជាកូមិក្សាលស្តាន កូមិអន្តរវិល កូមិកូល កូមិអីស្រែចម័ង ហើយ ចាប់ ផ្ដើមរហូតទាល់តែយើង ឆ្នាំ៧៦ហ្នឹងមិនទាន់ជាដ្ឋការទៀត ត្រឹមតែអនុក្រឹតទេ ធ្វើដំណើរទៅ ហើយមិនទាន់ចុះព្រះរាជក្រឹត្យឲ្យយើងទទួលស្គាល់ពេញទីនៅឡើយ ត្រឹមតែ អនុក្រឹត្យនៅឡើយ ហ្នឹង ទទួលស្គាល់ជាដ្ឋការមិនទាន់បានទេមុនដំបូង ។

ដានី : បាទ! គេហៅស្រុកម៉ាឡៃអញ្ចឹងម៉ែ?

សុត : ហើយយើងសុំធ្វើស្រុកម៉ាឡៃហ្នឹងដើម្បីឲ្យទៅជាច្បាប់ម៉ែ យើងដាក់ស្រែចម័ងពេលរៀប ហើយអញ្ចឹងគេប្រាប់អ្នកកូមិរួចជាស្រែចម័ងថា អ្នកណានៅកូមិណាៗ ហើយមន្ទីរពេទ្យ នៅកូមិលើ ហើយបង្កើតស្រុកមួយឈ្មោះ ស្រុកម៉ាឡៃ ។

ដានី : គេចាត់តាំងម៉ែចទៅដូចជាជាកូមិ ជាឃុំ ជាស្រុកហ្នឹងគេមានអ្នករៀបចំចាត់តាំងដូច រឿងមេកូមិ មេឃុំ មេស្រុកយ៉ាងណាទៅ?

សុត : បាទ! ពេលនោះអ្នកណាដែលធ្លាប់នៅមន្ទីរស្រុក គេនៅស្រុកដដែលឈ្មោះ ឈឹម មន្ទី គាត់ជា អ្នកចាត់ចែង ជាអភិបាលចាត់ចែងកូមិ ឃុំ អ្នកដំបូងគេគឺ ឈឹម មន្ទី អ្នកបង្កើតកូមិ ឃុំ ដំបូងគេគឺឈឹម មន្ទី ហើយ ។

ដានី : ចុះកាលពីមុនធ្វើសមាហរណកម្មគាត់ធ្វើអី?

សុត : គាត់កងពល ក្រោមសុខ ភាព ។

ដានី : ពេល ឈឹម មន្ទី គាត់មកធ្វើគណៈស្រុកបានរយៈពេលប៉ុន្មាន?

សុត : បានយូរដែរ ប្រហែលជាមើលតាំងពី៧៦ម៉ែរហូតមកទល់៧៦-៧៧-៧៨-៧៩-២០០០ ទីមចូលទេ ។

ដានី : ចុះបន្ទាប់ពី ឈឹម មន្ទីម៉ែ?

សុត : បន្ទាប់ពីនេះអត់មានទេ មានតែមួយហ្នឹង ឈឹម មន្ទី កាន់កាប់បានប្រមាណជិត១០ឆ្នាំ ពី៧៦ មកដល់ឆ្នាំ២០០០ ប៉ុន្មានទេ ។

ដានី : ហើយចូលមកក្រោយម៉ែបាន?

សុត : បាន ទេព ប៉ូណាល់ ។

ដានី : ចុះកាលពីមុន ណាល់គាត់ធ្វើអី?

សុត : គាណាល់អត់ដឹងដែរ ខ្ញុំមិនដែលស្គាល់ដែរ ពេលធ្វើសមាហរណកម្មហើយបានប្រហែលជិត មួយឆ្នាំទើបឃើញម៉ែ ។

ជានី : គាត់ធ្វើអីទៅពេលម៉ោង?

សុត : ម៉ោងមានធ្វើអី គាត់ជាប្រជាជនធម្មតា នៅភូមិក្បាលស្ពាន

ជានី : ហើយម៉េចបានគាត់ឡើងដល់?

សុត : យើងមិនដឹងដែលអាចបញ្ជាក់នេះ កិច្ចការគេ គេលាក់អីយើងមិនដឹងទេ បើចំពោះខ្ញុំ មិនដែលស្គាល់តាណាល់ ទើបឃើញកាលធ្វើសមាហរណកម្មហើយ មួយឆ្នាំហើយទើបឃើញម៉ោង ។

ជានី : ចុះពីមុនគាត់អត់ដែលនៅហ្នឹងទេ?

សុត : អត់ទេ! អត់ដែលទេ គាត់មិនដឹង ព្រោះយើងនៅឯព្រៃនោះយើងមិនដឹងគេអ្នកអីដែល ។

ជានី : តាមព្រះស្តាប់តាំងឆ្នាំ៧៦ ម៉ោង មានការប្រែប្រួលអីយ៉ាងម៉េចខ្លះស្រុកភូមិម៉ាឡៃយើងដំបូងដូចថា ការរៀបចំភូមិ ឃុំអី ប្រជាជនអីយ៉ាងម៉េច ការប្រកបរបរអីដូចមានការប្រែប្រួលដូចម្តេច?

សុត : បើនិយាយពីការប្រែប្រួលវិញគឺថា កាលពីមុនវាព្រៃស្តុកស្បែក មកមានផ្លូវមានថ្នល់ខ្ពស់ខ្ពស់ វា គេហៅថាមោទណភាពមួយចំពោះយើង យើងម៉ោងនេះចោលភូមិចោលស្រុកហើយម៉ោង នៅមានទឹកមានដីចោលស្រែចំការរបស់យើង ខ្ញុំនេះមានការតស៊ូតាំងពីម្ខាងឱ្យពុកស្លាប់ពីភូមិ កំណើតមកនេះដូចជាភូមិកំណើតទីពីរហើយណាស់ ដែលយើងបង្កើតដោយខ្លួនឯង ក្នុងការ បង្កើតភូមិកំណើតចូលរួមបង្កើតដោយខ្លួនឯង គេឲ្យយើងធ្វើនៅគ្រប់គ្រងនៅហើយ គេឲ្យយើង កូសដៃនី ដូច្នោះអាចញាតិនេះវាដូចថាយើងជាអ្នកគ្រប់គ្រងនៅក្នុងភូមិនេះតាំងពីដើមម៉ោង ព្រោះយើងជាអ្នកគ្រប់គ្រង ហើយយើងប្តេជ្ញាថានឹងធ្វើភូមិនេះឲ្យទៅជាភូមិមួយដូចថាឲ្យជាតិ ទទួលស្គាល់ជាដួវការរហូតមិនឲ្យបាត់បង់ទេ ។

ជានី : ពូធ្វើមេឃុំតាំងពីពេលណាម៉ោង?

សុត : តាំងពីហ្នឹងម៉ោង តាំងពី៧៤ ម៉ោងគឺតាណិកេឲ្យខ្ញុំធ្វើ តាណិកាលមុនដល់នេះ នេះដីតាណិកេដែរ ។

ជានី : ចុះពូដូចថាកាលពូចេញពី៧៧ ម៉ោងពូកាប់ដីកាប់អីធ្វើស្រែចំការ ដូចថាជីវភាពខុសពីមុនយ៉ាងម៉េច ដែរ ពីមុនសមាហរណកម្ម ហើយនឹងក្រោយម៉ោងតើជីវភាពខុសគ្នាយ៉ាងម៉េចដែរ?

សុត : និយាយពីមុនម៉ោងយើងស៊ីរបបៗ ដែលគេឲ្យយើងដោយកំណត់ ក្មេងៗ គេអត់មានសិទ្ធិទេ អត់មានប្រើប្រាស់ពីរបបរបស់យើង ។

ដានី : បើគិតទៅជីវភាព បើប្រៀបធៀបកាលពីមុនហើយនឹងឥឡូវយ៉ាងម៉េចដែរ មួយណា ប្រសើរជាង ឬរាងជាង?

សុត : គ្មានអីប្រសើរជាងរបបយើងឥឡូវនោះ គេហៅថារបបកំណត់ យើងគ្មានសិទ្ធិអីនឹង ចាត់ចែង ចែងខ្លួនឯងបានទេ ដីឥឡូវយើងចាត់ចែងគ្រប់បែបយ៉ាងដោយខ្លួនយើងមិន គ្មានអ្នកណា គេ ជ្រៀតជ្រែកយើងបានទេ ធ្វើម៉េចឲ្យតែស្របច្បាប់ ដល់ស្របតាមរដ្ឋធម្ម នុញ្ញ យើងក៏មានតំណាងជ្រើសរើសទៅតាមហ្នឹងទៅ ។

ដានី : មួយទៀតខ្ញុំចាប់អារម្មណ៍មួយទៀតដូចជា ដុះសម្បែងអីធ្វើដុះស្រដៀងថៃ អត់ដូចដុះ យើងនៅខាងក្នុងទេ?

សុត : អា នេះបើនិយាយទៅម៉្លងនេះគេធ្វើតាមម៉្លងថ្មី ដោយសារយើងតាមគ្នា យើងស្រលាញ់ អញ្ជឹងផង?

ដានី : អាហ្នឹងវាមានប្រយោជន៍ម៉េចខ្លះយើងធ្វើដុះតាមម៉្លងថៃ?

សុត : អា នេះវាប៉ុន្មានម៉ែត្រធ្វើទាំងអស់ អត់កាប់ទេ អា នេះយើងមើលៗពិធីរដ្ឋភាពជាក់ស្តែង ។

ដានី : យើងមើលទៅឃើញដុះវាស្រដៀងគ្នាតាមម៉្លងថៃ ខ្មែរយើងនៅក្នុង ចុះនៅនេះភាគច្រើន និយមខាងថៃ ដូចជាសម្លៀកបំពាក់ របស់របរប្រើប្រាស់ ហូបចុក យើងប្រើរបស់ថៃទាំង អស់ប៉ុក៏យ៉ាងម៉េច?

សុត : អត់ទេ! ទំនៀមទំលាប់របស់ខ្មែរយើងអំពីអត្តចរិក របស់ប្រជាជនយើងមិនស្រលាញ់ទេ ខាងស៊ីវិល័យអត់ស្រលាញ់សោះ ហើយមើលការស្លៀកពាក់សព្វថ្ងៃនេះក៏អញ្ជឹងដែរ មាន មួយៗទេ ១០ នាក់មាន១ ទេដែលចូលចិត្ត ដូច្នោះ១០០ នាក់មាន២ ទេដែលចូលចិត្ត ស៊ីវិល័យក្រៅពី ហ្នឹងគេចូលចិត្តសម័យខ្មែរ ។

ដានី : ចុះយើងរាល់ថ្ងៃនៅរកស៊ីអីទាក់ទងជាមួយថ្ងៃយ៉ាងម៉េចដែរ?

សុត : រឿងរកស៊ីបើយើងនិយាយលើច្បាប់វិញ គឺយើងមិនដែលរកស៊ីការទំនាក់ទំនងជាមួយថៃ នឹង ដោយឯកតោភាគីដោយខ្លួនឯងបានទេអា រឿងនេះ ដូចថាយើងលក់ដលិតផលអីមួយ អញ្ជឹងយើងមានក្រុមហ៊ុនគេមកទិញផ្សេង មិនមែនថៃមកទិញទេគឺមានខ្មែរយើងមកទិញ ទិញយក ទៅលក់ឲ្យថៃជារឿងរបស់គេ ដល់យើងចេះតែទាក់ទងខ្មែរគ្នាយើងឲ្យមកទិញទៅ ដូចជា ពោត តាឡុង សណ្តែកអញ្ជឹងទៅណាស់ ។

ដានី : ខុសពីមុន? កាលពីមុនដូចជាមិនទាន់សហប្រតិបត្តិការដំបូងចេញចូលថៃ រកស៊ីអីខុសពីឥឡូវ យ៉ាងម៉េចដែរ?

សុត : ខុសពីមុន ព្រោះពីដើមកាលមិនទាន់មានផ្សារ មានផ្លូវអីទាក់ទងគ្នាជាមួយរាជរដ្ឋាភិបាល យើង
ទៅទិញតែថែទេ ថែមិនដែលដាំអីទេ ហើយយើងទៅទិញជាមួយគេវាល្វាច ទើបមកវិញ
ខោអាវស្បែកពាក់អីយើងទិញពីគេហ្នឹង ហើយលក់ដូរអីថាបើឥឡូវយើងដាំ ពោតបានយើងទៅ
ទាក់ទងថែលក់បានពីដើម តែដល់យើងបង្កើតរដ្ឋាភិបាលមេមានភូមិ ឃុំទៅយើងអត់ហានទេ
គេមានច្បាប់ទំលាប់ទៅ ។

ដានី : ចុះបើយើងចេញចូលទៅទិញកុយទាវហូបបានទេ?

សុត : ទៅបានតែដីយើងមានសំបុត្រយើងត្រឹមត្រូវ ។

ដានី : ចុះបើយើងអត់មានសំបុត្រ?

សុត : អត់មានសំបុត្រទៅមិនបាន ។

ដានី : ចុះបើកាលពីមុន?

សុត : អត់អីទេ! មិនចាំសំបុត្រ កាលហ្នឹងវាមិនទាន់មានច្បាប់មានទំលាប់ ។

ដានី : កាលពីមុនសមាហរណកម្មយើងឆ្លៀតដំបូលនៃបង្កា ដាំដំណាំ ដូចផ្សេងអីយើងលក់ឲ្យគេ គេចូល
មកទិញអី?

សុត : បាទ! អត់ទេអាហ្នឹងដូចថាឥឡូវយើងទាក់ទងទៅគេអាជ្ញាធរលក់ផ្សេងអញ្ជឹងទៅ គេឲ្យយើង
យកទៅឲ្យគេ ឲ្យយើងលួចឆ្លងអូរទៅ គេមកយកពីយើង ដូច្នោះយើងទាក់ទង ទៅកែ
ណាមួយដែល យើងស្គាល់ទៅ ទាក់ទងអីផ្សេងៗទៀតយើងគិតតាមហ្នឹង គេម៉ៅ
យកអញ្ជឹងយើងស្រួលដែរ អត់មានអ្នកណាលួចអ្នកណា ។

ដានី : ចុះដល់ពេលឥឡូវ?

សុត : ឥឡូវតាមឈ្មួញកណ្តាល គេអ្នកយកទៅលក់ឲ្យ គេមិនប្រាប់យើងថាតំលៃលក់បាន ប៉ុន្មានៗ គេ
មិនប្រាប់យើងដឹង ។

ដានី : ចុះពូឆ្មាំណាទៅបានពូទៅលេងស្រុកទៅ?

សុត : ខ្ញុំបានទៅលេងស្រុកពេញលេញក៏ឆ្មាំ៧៦ - ៧៧ហ្នឹងឯង កាលឆ្មាំ៧៧ខ្ញុំទៅម្តងដែរទៅលេង
ម្តាយអីហ្នឹង កាលទៅហ្នឹងខ្ញុំទៅលួចលាក់ទេអត់មានប្រាប់គេទេ ។

ដានី : ប្រាប់អ្នកខាងក្នុងឬខាងអ្នកខាងក្រៅ?

សុត : ខាងក្នុងហ្នឹងណាស់ ។

ដានី : ទៅបានប៉ុន្មានដង?

សុត : ដល់៧៨ - ៧៩ខ្ញុំបានទៅទៀតទៅជិតបានមួយឆ្នាំ ។

ដានី : អ្នកស្រុកភូមិជិតដែរ?

សុត : ជិតដែរនៅបាក់ដំបងនេះ ។

ដានី : ហើយកាលពីមុនពូទៅលេង ដូចជាចេញពីផ្ទះតាំងពីឆ្នាំ៧៤ដល់ពេលឆ្នាំ៧៧យើងទៅលេង ដូច្នោះបានមួយដង?

សុត : បាទ!បានមួយដង ។

ដានី : ចុះកាលហ្នឹងមានដឹងដំណឹង មានទាក់ទងគ្នាវាពូទៅរស់នៅហ្នឹងដែរឬអត់?

សុត : បាទ!ដឹងបងគាត់ម៉ែ គាត់ធ្លាប់ម៉ែដែរ កាល៧០ - ៧១គាត់លួចម៉ែ ។

ដានី : គាត់លួចម៉ែដែរ?

សុត : គាត់លួចម៉ែតាមប្រកស្វាត់ៗ ដល់ហ្នឹងទាហានយើងគេស្គាល់យើងទៅគេជូនយើងមកដល់ កន្លែងយើងនេះ ។

ដានី : ហើយគាត់ទៅវិញឬគាត់នៅហ្នឹង?

សុត : ទៅវិញយើងឲ្យចេញទៅតាមផ្លូវប៉ាយប៉ែតទៅ នៅកន្លែងអ៊ុម ម៉ុងយើង ។

ដានី : អ៊ុម ម៉ុង ម៉េចទៅ?

សុត : អាកន្លែងម៉ុងចិន ។

ដានី : អញ្ជឹងគាត់ម៉ែទាក់ទងគ្នាដែរ? ដឹងថាពូរស់នៅតំបន់ហ្នឹង?

សុត : ដឹង គាត់ទាក់ទងយើង យើងឲ្យដំណឹងទៅ នៅឆ្នាំ៧០ - ៧១ - ៧២ហ្នឹងឯង ។

ដានី : ដល់ពេលៗ ?

សុត : ដល់ឆ្នាំ៧៧បានទៅលេងម្តងអញ្ជឹងទៅ ។

ដានី : កាលហ្នឹងទៅលេងបានយូរទេ?

សុត : ទៅម៉ែអាទិត្យអីហ្នឹង ។

ដានី : បានជួបបងប្អូនសាច់ញាតិ?

សុត : បានជួបមិនសព្វទាំងអស់ទេ គ្រាន់តែជួបមួយផ្នែកណាមួយ ។

ដានី : តើមានអារម្មណ៍យ៉ាងណា?

សុត : ទេមិនអីទេគ្រាន់តែយើងចង់សួរដឹងយើងអីអស់ហើយ គេចែកអស់ហើយយើងមិនបាន វិញទេ គេកែ គេហៅថាការកែប្រែរបបពីសង្គមមួយទៅសង្គមមួយ យើងគិតឃើញដែរ ថាបើយើងទៅវិញក៏គ្មានដីដែរ ។

ដានី : ពូកាលហ្នឹងពូចង់ត្រឡប់ទៅនៅស្រុកវិញដែរ?

សុត : យើងទៅដំបូងនៅឆ្នាំ៧៧៣ យើងគិតចង់ទៅនៅវិញដែរ តែទទួលខ្ញុំគេធ្វើសមាហរណកម្មបែក
ដីធ្លីអស់ដែលប្រជាជនគេនៅហ្នឹងអស់ហើយ យើងមិនអាចទៅនៅវិញបានទេ យើងទៅ
ស៊ើបមើលដើម្បីចង់ទៅនៅ ក៏ប៉ុន្តែបើសិនជាមានគេនៅយើងមិនបាច់ទៅទេ ។

ដានី : ចុះបើនិយាយពីអារមណ៍ ពីមនោសញ្ចេតនាស្មិតស្មាលវិញ ដូចពួកគ្រប់កាលពីមុនចេញពីដួះ
កាលពីក្មេងៗពួកគ្រប់នៅជាមួយឪពុកម្តាយនៅឯភូមិកំណើតដូចជាមានបងប្អូន មានសាច់ ញាតិ
មានមិត្តភក្តិមានក្រុមក្រសួងសារអញ្ជើង ដល់ពូបែកចេញម៉ោមកនៅនេះតាំងពីឆ្នាំ៧៧៧ ពួកគេនៅនេះ
ពួកមានមិត្តភក្តិ សាច់ញាតិថ្មីទៀតផ្សេងទៀត អញ្ជើងមនោសញ្ចេតនារវាងពួក
ខុសពីមុនយ៉ាងម៉េច?

សុត : ដូចក្មួយឯងដឹងហើយថាពួកនេះវាយុរ តាំងពី៧៤៧ រហូតមកដល់ឥឡូវវាមិនធម្មតាទេណា
វាឡើង៣០ ជាងទៅហើយ ដូច្នោះអាការបែកគ្នា ស្គាល់គ្នាតិចណាស់ ស្គាល់តែជំនាន់ក្មេង
អាជំនាន់តមកទៀតគឺលែងស្គាល់គ្នាហើយ ដូច្នោះការទំនាក់ទំនងបងប្អូនអត់ដូចមុនទេ យើង
មើល ទៅក៏អត់ដូចមុនដែរ ព្រោះយើងនៅដែលគេឃើញរយៈពេលខ្លីពេក ដូច្នោះអា
ក្រោយៗ គេអត់ស្គាល់យើងទេ អាជំនាន់មុនកើតស្រកក្រាគេស្គាល់ដែរ គេស្គាល់ទាំង
ស្រពិចស្រពិលទៀត ។

ដានី : គេមិនបានស្គាល់យើង?

សុត : គេមិនសូវស្គាល់យើងយូរ ការទំនាក់ទំនងវាពិតមែនតែបងប្អូនមែន ក៏ប៉ុន្តែមិនដូចពីដើមទេ
ហើយក៏មិនអាចទុកចិត្តគ្នាដូចពីដើមដែរ តែបើនិយាយពីការរស់នៅនេះ អ្នកដទៃដូចខ្យង សំរាង
អញ្ជើង ស្រលាញ់រហូតមកដល់ឥឡូវក៏មិនអាចមានបញ្ហានឹងគ្នាទេ គឺការរស់នៅ ជាមួយគ្នារយៈ
ពេលយូររាប់សិបឆ្នាំទៅដូច្នោះវាមិនដែលមានបញ្ហានឹងគ្នា មិនដែលទាស់គ្នា មិនដែលវាយតបគ្នា
មិនដែលឈ្នោះគ្នា ដ៏ឈ្នោះគ្នាឥឡូវនេះគឺឈ្នោះគ្នាអត់រួចទៀត បើអ្នកឯងនិយាយខ្លាំងយើង
អត់និយាយ ដល់ពេលឈប់និយាយទៅ និយាយរកគ្នា វិញដដែល សើចងក់គ្នាវិញដដែល
លើកលែងតែបងប្អូនបង្កើតទើបយើងស្មិតស្មាលគ្នា បើទីមបងប្អូនដ៏ដូនមួយមិនស្មិតស្មាលគ្នាទេ
អត់ដូចពីមុនទេ ។

ដានី : ចុះបងប្អូនពូបង្កើតៗនៅហ្នឹងទាំងអស់ អត់មានមកនៅនេះទេ?

សុត : មកនៅនេះពីរនាក់ ។

ដានី : មកនៅឆ្នាំណា?

សុត : បួនខ្ញុំអាពាហ៍មកនៅឆ្នាំ៧៦៦ ។

ដានី : មកតាំងពីឆ្នាំ៨៦ ?

សុត : ៨៦មកនៅខាង៣២០ មកនៅដឹកជញ្ជូននៅខាងហ្គីនម៉ែន ឥឡូវវាទៅហ្គីនដដែល ។

ដានី : ហើយមួយទៀត?

សុត : មួយទៀតទៅនៅស្រុកថ្មគោល ។

ដានី : អញ្ជើញទៅលេងស្រុករាល់ឆ្នាំដែរ?

សុត : បាទ!រាល់ឆ្នាំ ទេទើបតែឆ្នាំហ្គីនទេអត់បានទៅ ។

ដានី : ទៅៗ លេងប្តូរយើងទៅធ្វើបុណ្យ?

សុត : ទៅលេងអញ្ជើញទៅ ប្តូរទៅធ្វើបុណ្យសង្ឃកទានអីមួយ ឲ្យតែទៅក៏ធ្វើបុណ្យសង្ឃកទានបន្តិច បន្តួចហើយ ។

ដានី : ហើយទៅរយៈពេលប៉ុន្មានដែរ?

សុត : ទៅយូរដែលហ្គីនមាំអាទិត្យ ។

ដានី : ទៅទាំងពីរនាក់ មិនគាត់ទៅជាមួយដែរ?

សុត : ទៅទាំងពីរនាក់ ជួនកាលកូនវាទៅជាមួយដែរ ។

ដានី : កូនគាត់ស្គាល់ស្រុកកំណើតពូដែរ?

សុត : ស្គាល់ខ្ញុំនាំទៅស្គាល់អស់ហើយ ។

ដានី : មិនអ្នកស្រុកកំណើតនៅណា?

សុត : អ្នកស្រុកកំពង់ចាម ។

ដានី : កំពង់ចាមនៅណា?

សុត : នៅតំបែរ ។

ដានី : ពូធ្លាប់ទៅដែរ?

សុត : បាទ!ទៅហ្គីនញឹកជាងនេះផង ។

ដានី : អូ!ទៅញឹកជាងទៀត?

សុត : ព្រោះម៉ែទើបស្លាប់ឆ្នាំទៅ ម៉ែក្មេកខ្ញុំ មួយឆ្នាំខ្ញុំទៅម្តង ទៅហ្គីនហើយ ម៉ែនេះៗ ។

ដានី : ចុះពូដូចថាកាលពេលពីកងចល័តម៉ែរហូតដល់មេរ៧៦ពូមានធ្លាប់ឲ្យបាយឲ្យទឹក ឬឲ្យអង្ករ ទៅអ្នកណាដែល ពូធ្លាប់ជួយសង្រ្គោះអីពីណាដែលឬអត់?

សុត : មានពេលមួយខ្ញុំឃើញនារីដឹកជញ្ជូនមានក្មា៣-៤នាក់ ដើរទៅស្តុមៗ អត់មានបាយទឹក អង្ករ អញ្ជើញណាស់ ឃើញអញ្ជើញយើងឲ្យអង្ករឲ្យអីក្នាហូបទៅព្រោះក្មាវាអត់ អាហ្គីន ចំពោះផ្នែកកង

ដឹងជញ្ជូនហ្នឹងពេលយើងជួបយើងឲ្យទៅ តែចំពោះប្រជាជនយើងមិនដែល ជួបទេ ព្រោះ
ប្រជាជនកាត់នៅផ្សេងទៅព្រំដែនកាត់មានរបបផ្សេង ប៉ុន្តែនេះអត់ទេ៧៧ ពិតមែនគ្រាន់តែនៅ
ព្រំដែន កាត់ទាក់ទងជាមួយថែកាត់មានរបស់ដោះដូរ យើងមិន ដែលដឹងពីទុកកាត់ទេ ។

ដានី : ពេលរត់ ធ្វើដំណើរ?

សុត : ធ្វើដំណើរហ្នឹងយើងអត់ដែលដឹងថាកាត់យ៉ាងម៉េចទេ ព្រោះយើងនៅតាមជួរ ។

ដានី : ចុះពេលកាលជំនាន់ពាណិជ្ជកម្ម កាលនៅក្នុងចល័តពុមានដែលធ្លាប់ឲ្យអី?

សុត : កាលនៅពាណិជ្ជកម្មយើងសុំតែក្បាលសុខខ្លួនយើង ដំបៅនៅកន្លែងយើងៗ ចេះតែលួចឲ្យបន្តិចៗ
ទៅ ។

ដានី : ចុះសព្វពុមានធ្លាប់លឺពីតុលាការគេបង្កើតកាត់ទោសមេដឹកនាំខ្មែរក្រហមទេ?

សុត : លឺៗ រឿង០០១ ០០២នោះណា ។

ដានី : ពូតាមដានរឿងនេះដែរ?

សុត : ខ្ញុំតាមដានដែរហ្នឹង ។

ដានី : ពូយល់ឃើញម៉េចដែរតុលាការនេះបើតាមចិត្តពូផ្ទាល់?

សុត : អា នេះចំពោះខ្ញុំវិញគឺថាមានការកាត់ទោសនេះគឺជារឿងប្រវត្តិសាស្ត្រ ធម្មតារឿងប្រវត្តិ
សាស្ត្ររបស់ប្រទេសនីមួយៗ តែងតែមានការកាត់ទោសវាមិនខុសទេ វាជារឿងរបស់អ្នក ឯង
អ្នកឯងត្រូវទទួលខុសត្រូវ ហើយខ្ញុំក៏មិនដែលស្គាល់អ្នកទាំងអស់នោះទេ ។

ដានី : អត់ដែលស្គាល់តា អៀង សារីទេ?

សុត : អត់ទេ! អត់ដែលស្គាល់មុខកាត់ទេ អត់ដែលមានទំនាក់ទំនង គេស្គាល់តែពួកកងពល ប្រហែល
ជាគេមិនឲ្យយើងស្គាល់មុខទេ ។

ដានី : បាទ! ខ្ញុំដូចជាអស់សំនួរអីសួរពូទៀតហើយ ពូមានអីចង់បន្ថែមទេ?

សុត : ខ្ញុំដូចជាអត់មានអី ។

ដានី : បាទ! អញ្ជឹងខ្ញុំអរគុណពូច្រើន ដែលចំណាយពេលឲ្យខ្ញុំសួរទាក់ទងពីរឿងជីវិតរបស់ពូ ខ្ញុំអរ គុណ
ពូច្រើន ។

« ចប់ »